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Pred konferenco Zveze študentov
In na tej konferenci kodo 1 študentje razpravljali 

(to je naša želja). Razpravljanje je pri nas moda, 
ki ne zastari (morebiti da zastari način razpravlja
nja) in razpravljamo o vsem; o kmetijstvu, o neren
tabilnih tovarnah, o predsedniku občine, o sistemu 
šolstva, ne zmanjka nam stvari., o katerih bi ne mogli 
razpravljati.

TODA, kako razpravljati?
Razpravljanje se pri nas vse bolj razvija, (po

sebno po nekaterih razburljivih dogodkih) in obenem 
ostaja na ravni zakotničtva, saj je beseda brez akcije 
kakor konj brez sedla, čeprav beseda ni konj..

Tako razpravljamo tudi v Zvezi študentov, na viš
jem nivoju, na višjih vodstvih. Razpravljamo tudi 
v Katedri. Naletimo na številne probleme, o njih raz
pravljamo in jih potem pozabimo. Zdi se,.da je geslo 
konferenc: ŽIVELE, RAZPRAVE!

Tudi na^naši konferenci se bomo srečali .b problemi, 
& jk&kterih razpravljamo že precej časa (vsaj v neka
terih odborih ES) in kateri so življenjskega pomena 
za študente; sistem štipendiranja, prehrana, nasta

nitev, spremembe v sistemu šolstva in njegovem finan
ciranju, zaposlovanje diplomantov in podobno. In 
plodovi teh forumskih razprav? Jalovi!

Dokler ne bodo vsi študentje razpravljali o teh 
problemih, dokler si ne bodo vsi študentje postavili' 
svojih stališč, dokler ne bodo vsi študentje zahtevali 
rešitev teh problemov, tako dolgo se bomo vrteli 
v začaranem krogu besed-, samih besed. Vse pa bo ostalo, 
tako, kakor je bilo, bolje'rečeno ostali bodo problem' .

ZATO morajo organizacije Zveze študentov .po šolah 
izbrati delegate za konference, ki bodo Razpravljali, 
ki bodo imeli jasno izdelana stališča in mnenja, ki 
bode zahtevali rešitve in takojšnjo akcijo vseh. saj 
so ti problemi stvar vseh študentov.

NE SMEMO tudi letos dopustiti, 'da bo koriferenca 
prešla brez jasno začrtanih smernic, ki bodo -zagoto-i 
vile akcijo ZS, ki bodo spodbudile vse študente, da 
•se prično boriti za rešitve navedenih problemov.

Problemi še-ne-morejo reševati sami, ne moremo 
pričakovati, da jih bodo reševali samo najrazličnejši' 
forumi , pričeti jih moramo reševati' sami in vsi . še", e 
potem bomo uspeli.
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Š tu d en tsk i  
globus
KONGO

Tretji kongres splošne Zveze kon- 
goških Študentov, ki sc ni mogel iz- 
vrSiti zaradi vladne opozicije v le
tih 1964 in 1965, je bil letos v ok
tobra v Kinshasi. Delegati so se, 
skupaj s tistim i iz prekomorskih 
sekcij (JGEC, bavili s proučevanjem  
»pogojev za popolno ekonom sko ne
odvisnost Konga«; ena prvih reso
lucij je izrazila njihovo »močno že
ljo, da bi Kongo postal socialistična  
država«. V nasprotju s politiko 
prejšnje vlade je  general Mobutu 
pooblastil državni proračun, da kri
je del stroSkov in dal konferenci 
svoj uradni blagoslov.

HONG KONG
Izmed 1.258 študentov, ki so opra

v ili sprejem ni izpit za hongkongško 
univerzo, se jih bo lahko vpisalo  
samo 555 zaradi tega, ker ni nobene 
možnosti za nastanitev. T rije ko- 
ledži, ki sestavljajo kitajsko uni- 
vezo Hong Kong, bodo prav tako 
sprejeli samo 450 študentov. Letos 
je delalo sprejem ni izpit skupno 
2.183 študentov, največ iz kitajskih  
višjih  šol.

PRVO  B R U C O V A N JE

P o sn etek  na p rv i stra n i je  d e lo  
našega fotoreporterja  D an eta  Ž er
donerja. P osn el ga je  na leto šn jem  
prvem  bru covan ju  — K rp anovem  
drču v R ogaški S la tin i. P osnetek  
prik azu je  »največji«  dogod ek  v e 
čera —  d rčanje  z e len e , bru ck e v 
zrelost.

N a p o sn etk u  je  v id en  v e lik  trud  
biričev , K rpana, m in istra  G regor
ja in  d rugih  p rizad etih , če  pa je  
n jih ov  trud b il kor isten  a li ne, pa 
bo pokazal čas.

K aj v eč  la h k o  Citate o K rp an o
vem  drču na 8. strani.
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FMARIBORSKIH š t u d e n t o v

IZDAJA ZVEZA ŠTUDENTOV 1
I JUGOSLAVIJE, ODBOR

VISOKOŠOLSKIH ZAVODOV 1
V MARIBORU

I LIST UREJA UREDNIŠKI
ODBOR:
OLGA CERlC, MARTIN PRA-

1 SNICKI. ANTON DODLEK,
1 BOJAN KAVCIC, TONE PART

LJIČ IN SLAVKO PUKL
GLAVNI IN ODGOVORNI
UREDNIK:
SLAVKO PUKL
SEKRETAR UREDNIŠTVA:
ERVIN HARTMAN
URREDNlSTVO IN UPRAVA: 1
SLOVENSKA 5 TELEFON

1 22 004
CENA IZVODA 50 PAR
NENAROČENIH ROKOPISOV 1
Ш  SLIK NE VRAČAMO

1 TISK : ČASOPISNO PODJETJE 1
MARIBORSKI TISK
METERJA:
FRANC KOLARIČ

,, FRANC UNGER J

Simbol celotne konference sta bila 
dva velika plakata, ki sta ponazarjala 
glavno temo konference: problem štu
dentske prehrane v Mariboru. Izredno  
suh študent, ki v roki obupano drži kos 
kruha, na drugi strani pa dobro rejen  
km et ob polni mizi. Ti dve risbi pa sta 
bili obenem tudi najsvetlejši točki kon
ference, saj je le-ta bila izredno slabo 
pripravljena in je bila najčistejši odsev  
tistega, kar nam predstavlja najhujši 
problem — pasivnost študentov.

Že osnova za dobro razpravo — refe
rat predsednika ZS na PA Vlada Ko
rošca, je bil slabo sestavljen , čeprav je  
načel nekaj problemov, ki pa so bili ta
ko slabo obdelani, da so v razpravi 
našli prav m alo odmeva.

Eden izmed osnovnih problemov, na
vedenih v referatu, je bil problem ek
sistence študenta ob danih pogojih. Štu
dentje PA so se naslanjali na podatke, 
ki so jih dobili iz ankete, ki jo je iz
vedlo združenje mariborskih visoko-

Visoka šola za ekonom ijo v Berlinu  
in VEKS sta že pred nekaj leti naveza
li trdne stike, ki bi naj služili za bolj
še razum evanje med državama in za 
napredek na znanstvenem  področju. 
Tako so že v preteklih letih  obiskali 
VEKS profesorji z Visoke šole za eko
nomijo v Berlinu in so predavali na
šim študentom o gospodarskem sistem u  
v NDR. Prav tako so profesorji VEKS 
predavali na Visoki šoli za ekonom ijo  
v Berlinu.

Letos sta prvič obe šoli Izmenjali tu
di študentske delegacije. Tako je  bila 
naša delegacija 11 dni v NDR, kjer je 
obiskala večja in pomembnejša gospo
darska in kulturna središča. Obiskala 
je med drugimi Berlin, Leipzig, Dres
den, W eimar in Karl Marx-Stadt.

Štirinajst dni ni dovolj, da bi človek  
spoznal neko državo, je  pa dovolj, da 
si lahko ustvari okvirno sliko o njej.

Zanim ivost vzhodnonem škega politič
nega življenja je večstrankarski sistem . 
Vodilna politična sila  je  SED (Zdru
žena socialistična partija Nem čije), ki v  
glavnem  odloča o zunanji ia  notranji 
politiki NDR. V SED je po besedah  
nemških študentov, ki so obiskali Ma
ribor, včlanjenih okrog 25 '/• volilnih  
upravičencev. Ostale stranke (krščan- 
sko-dem okratska, nacionalno-dem okrat
ska in kmečka stranka) zastopajo inte
rese m anjšega števila  prebivalstva in 
zato niso tako pomembne.

Nas kot študente ekonom ije so zanl-

V im enu  29. novem bra  in p red 
vsem  sodobnih  načel našega socializ
m a sm o proslavili dan  repub like  v  
veselem  vzd u š ju . Posebno m ladi. 
V sekakor je  za zabavo  m ed trodneo- 
nirni p ra zn ik i (od  22. do  30. no vem 
bra /  poskrbel K lub  m lad ih , k i  je  
prip ra v il plese ob zv o k u  e lek tr ičn ih  
k ita r  o r itm u  benta in k i je  organi
ziral banalizirane, skora j bedaste  
kv ize . Na teh k v iz ih  ozirom a v  v r
stah  teh  k v izo v  sm o m lad i fa n tje  o 
M ariboru izbra li mis$ dvorane C  in 
d ek le ta  m istra  dvorane C. O ba lepa, 
ču d o v ito  lju b k o  sm ehlja joča  m ilienč-  
ka  naše dvorane C je  K lub  m ladih  
za dan  rep u b like  našem il v  svetlob i 
ia ro m elo v  in  m ed  žv ižg a n jem  kakor  
pravo  m iss in  ka ko r  resničnega m i
stra. O na je dobila  krono  (m enda  iz 
lepenke), oblep ljeno  z delci ogledal 
— in tra k  z napisom  M ISS H A 
LE  C. O n  je  dob il c ilinder (m en-

šolskih zavodov. Samo dva podatka: 
40 odstotkov deklet na PA je podhra
njenih in slabokrvnih, vsak drugi štu
dent ima sam o en obrok na dan. Na 
žalost pa ti podatki niso naleteli na 
pravšen odmev v razpravi in so štu
dentje vse premalo razpravljali o tem  
vprašanju, ki se jih pravzaprav najbolj 
tiče. Brez dobre in hitre akcije prizade
tih (v našem primeru študentov) ne bo
mo ničesar dosegli. Referent se  je prav 
tako dotaknil še nekaterih drugih pro
blemov; problem nastanitve študentov  
(predvsem štOdentk), o načinu preda
vanj, ki so suhoparna in bi jih morali 
predavatelji vsekakor bolj poživiti, or
ganizacije brucovanj itn.

V razpravi sta pravzaprav sodelovala  
sam o d v a  diskutanta (zraven profe
sorjev) in eden izm ed njiju je tudi na
čel vprašanje financiranja Katedre. D i- 
skutantka je  bila mnenja, da uprava 
šole nikakor ne more dodeliti sredstev, 
ki so namenjena dejavnosti odbora ZS

m ale predvsem gospodarske težave, s 
katerimi se  srečuje NDR, življenjski 
standard prebivalstva in materialno  
stanje študentov. O gospodarskih teža
vah govorijo v NDR precej, vendar ne 
tako odkrito in jasno kot pri nas. Naj
večje gospodarske težave jim povzroča 
velik  uvoz surovin, ozko tržišče in po
m anjkanje delovne sile. Pom anjkanje  
delovne sile  Je tolikšno, da bodo pri
hodnje leto zaposlili nad 100.000 delav
cev iz Madžarske in CSSIt, predvsem v 
poletnih m esecih. Pozabiti pa ne sm e
mo, da Je zaposlenih nad 40 •/» žensk.

Gospodarstvo NDR je usm erjeno 
predvsem  na sodelovanje s SZ in z 
ostalim i socialističnim i državami. Tako 
odpade nad 40 •/• vse  zunanje trgovine  
NDR na SZ in nadaljnjih 30 na osta
le  socialistične države.

Življenjski standard v NDR Je neko
liko nižji kot naš, čeprav so nam nem 
ški študentje zatrjevali, da je produk
tivnost pri njih višja, kar smo jim pa 
radi verjeli. Kljub relativno visoki pro
duktivnosti so cene izdelkov v NDR za 
naše pojme visoke. Naj navedem nekaj 
primerov: čevlji stanejo okrog 50 NDM, 
električni štedilnik EM (Maribor) GOO 
NDM (uradni kurs je 500). Poudariti pa 
moram, da so najem nine za stanovanja  
Izredno nizke, povprečni osebni doho
dek pa znaša približno 500 NDM.

Materialni položaj študentov v NDR 
je mnogo boljši kol m aterialni položaj 
naših študentov. Študente štipendira

da p ra v  ta ko  iz  lepenke), ob lep ljen  
s kosi zrcal, gen tlem ansko  palico in 
tra k  M IST R A  H A L E  C. O ba  
pa sta dobila  ko t najlepša, oboževa
n ja  vredna , režijsko  vstopnico , s ka 
tero lahko  gresta na ose p r ired itve  
K luba  m lad ih  brezplačno. Lepo in še 
en kra t lepo: m lad ina , izb ira j si svo 
je  m istre  in svo je  m iss! P ojdim o, ob
lep ljen i z ogledalci in  v  lep en k i skoz  
naš  svet, skozi načela o solidarnosti, 
skozi spom in  na žrtve , sko z i p ra z
nične  d n i in  slavja  dneva  rep u b li
k e . . .  ka r po jd i o o kv iru  K luba m la 
dih , m ed tem  ko k rv a v i V ietnam . 
Igra j se dobrega strička  in bogato  
tetko . Nočeš? Se ti zd i neokusno?  
Res, v  času sam ouprav ljan ja , v  slav
ju  29. novem bra  je izb iran je  m iss in 
m istra  nepotrebno , ka jti niso m istri 
in m iss, k i grad ijo  n ov i svet, m ar
več tisti, k i zn  m istre  in m iss še s li
ša li p ra v  niso. D asiravno je  K lub
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prehrana
na šoli, v druge namene, toda odbor ZS 
MVZ in odbor ZS na PA sta sklenila, 
da bosta zadevo raziskala.

Se nekaj zanim ivosti s  konference: 
sprejeli niso niti e n e g a  formulira
nega sklepa, čeprav so govorili na pri
mer o tem, da bodo Večeru poslali od
prto pism o v zvezi s članki o študent
ski prehrani, zapisničarka pa je bila 
Izvoljena sam o formalno, saj n i pisala 
zapisnika. Čeprav so študentje PA vi
deli, da je njihov vodilni organ — od
bor ZS povsem  zatajil, so izglasovali 
razrešnico, izvolili pa so spet stare čla
ne odbora, resnici na ljubo sam o del 
njih, toda večino.

Vsiljuje se mi m isel, da s takšnim  
delom  odborov ZS po šolah še daleč ne 
bomo rešili vseh problemov, ki se po
stavljajo pred nas, toda upajmo, da bo 
na ostalih šolah drugače.

država. Štipendijo dobijo vsi študentje, 
razen tistih, katerih starši im ajo izredno 
visoke dohodke. Povprečna štipendija  
na Visoki šoli za ekonom ijo v Berlinu  
znaša 200 NDM, posebno m arljivi in 
nadarjeni študenti pa dobijo še doda
tek v višin i 80—100 NDM. Najem nina  
za sobo v internatu te šole je 11 NDM, 
za prehrano pa porabi študent v šolski 
m enzi 140 NDM na m esec.

Opazil pa sem tudi nekaj, česar mi 
nism o (več) navajeni. Pri tem m islim  
na številne parole, ki so v vseh m estih  
in ob vseh cestah. Najbolj razširjene 
parole so: »Prijateljstvo s SZ — poro
štvo za zmago«, »Večja produktivnost 
— boljše živ ljenje« in »Nem čija nc 
sm e več začeli z vojno«.

Ko sem  nem ške študente vprašal, 
kaj je največja pridobitev v NDR, so 
mi odgovorili- »Največja pridobitev je, 
da sm o iz ljudi izgnali m ilitarističen  
duh.« Veliko vlogo v preobrazbi ljudi 
so prav gotovo igrala ohranjena kon
centracijska taborišča, ki so sedaj spre
m enjena v m uzeje. Taborišča so tako 
postala cilj številn ih šolskih ekskurzij, 
kjer se mladi državljani NDR seznani
jo z grozodejstvi, s posledicam i naci
zma in m ilitarizm a.

NDR je mlada država, pa vendar je 
že doslej dosegla lepo uspehe, tako v 
notranji kakor tudi v zunanji politiki. 
Dosedanja in nadaljnja pot NDR je iz
ražena v paroli, ki m e je  najbolj raz
veselila: »NDR — domovina socializm a 
in miru!« MILAN HRAST

m lad ih  lepo organiziral družabne  
igre, pa so k v iz i im eli še eno slabo  
lastnost: b ili so strašno neduhoviti, 
sko ra j paradoksn i. T o  nam  d o k a zu 
je jo  na  prim er vprašanja  iz kv iza  
o d n evu  repub like: na prim er vp ra 
šanje, k a j slavim o 29. novem bra , na 
prim er vprašanje , v  ka ter i rep u b lik i 
leži m esto  Ja jce , na prim er vpraša
n je , alt je  b il T ito  na zasedanju  
A V N O J , in podobno. Jasno  je. da so 
lahko  m lad inci iz dvorane k lju b  do
da tn im  vprašan jem  m irnodušno  od
govarja li (eden je im el ves čas obe
šen jaško  roke  v žep u ) na vprašanja . 
T u d i to se nam  zd i neprim erno, za 
m ladino  n eu č inkov ito . G ospod Mi- 
ster, dobri stric, in gospa Miss, do
bra te tka , naše m lad ine  ne bosta  
prevarala s slaboum nostm i. O stan ita  
raje m ed  n a m i in se izka žita  z de
lom.

B. B.

Vtisi iz NDR

Vl a d i m i r  gajsekD ober d an , g o sp o d  MiSTER
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SE VEDNO BREZ REŠITEV
Pred nedavnim je republiški sekreta

riat za prosveto in kulturo organiziral 
sestanek z mariborskimi in ljubljanski
mi študent! v zvezi s predlogom nove
ga zakona o štipendijah in posojilih za 
šolanje študentov in učencev. Doslej je  
že nekaj časa bila v naši republiški 
kakor tudi v zvezni zakonodaji vrzel, 
saj ni bilo zakona, ki bi obravnaval 
štipendije in posojila in urejal pravno 
odnose s tem v zvezi. Upali smo, da 
bomo 7. novim zakonom lahko uredili 
skoraj vsa vprašanja štipendiranja in 
posojil, vendar se je na sestanku poka
zalo, da je predlog novega zakona vse  
premalo konkreten, saj obravnava vsa 
vprašanja preveč splošno in daje samo 
nekaj podrobnejših določil, kar pa je  
premalo za dobro vodenje kadrovske 
politike v naši republiki. Navajamo ne
kaj točk, za katere menimo, da z novim  
zakonom še niso urejene ali niso zajete  
vanj.

Se vedno ni zagotovila, da bodo lahko 
vsi študentje in učenci, ki so pokazali 
zelo dober uspeh, dobili materialna 
sredstva za nadaljnji študij. Sicer je v 
zakonu navedeno, da imajo p r e d -  
n o s t tisti, ki dosegajo najboljše štu
dijske uspehe, vendar se s lem še  
vedno n isn u  izognili raznim zvezam in 
privilegijem , kjer dobijo tudi tisti s sla
bimi študijskim i uspehi materialna 
sredstva za študij. Mariborski in ljub
ljanski študentje so se postavili na sta
lišče, da je treba takšno zagotovilo 
čim prej najti, saj je tudi v nekaterih  
deželah s kapitalistično ureditvijo štu
dentom z najboljšim i učnimi uspehi za
gotovljen študij s štipendijam i, ki jih 
v  d o v o I j n i meri posreduje država. 
Vsekakor bo treba čimprej urediti si
stem  štipendiranja in dajanja posojil, 
tako da bomo to n e i z b e ž n o  zagoto
vilo^ tudi dobili. Gotovo bo pri posta
vitvi takšnega »zagotovila« sistem a  
precej težav, saj bi se takšen zakon 
močno vm ešaval v samoupravne pra
vice, toda v interesu družbe je tudi tb, 
da dobe m aterialna sredstva za študij 
tisti, ki jih resnično zaslužijo (in po-

PI-a,v .,lako гакоп ne priznava, da je  
študij d r u ž b e n o  p o t r e b n o  d e 
j o .  za katero je  štipendija priznanje 
In nagrada. M nenja smo, da bi takšno 
priznanje zakon vsekakor moral dati.

n r i /  razvoj gospodarstva sloni
Posam rr" m a d° brl kadrovsk' strukturi 
kaknr - j gospodarskih organizacij, 

kor seveda tudi ustanov in drugega.

z ieoinm /i<U,U’ ?,a 5e vcdnn ne moremo (.otoviti dovolj sredstev za štipendije

in posojila, je tudi v tem, da sc ta ma
terialna sredstva v gospodarskih orga
nizacijah n e obravnavajo kot investi
cije v kadre. Sedaj se materialna sred
stva za študij črpajo iz sredstev poslov
nega sklada gospodarskih organizacij, 
namesto da bi sc, kot osnovni elem ent 
investicijske politike, črpala iz sredstev  
poslovnega sklada in tvorila m aterialne  
stroške, ki bi naj bili redna postavka v 
kalkulaciji gospodarskih organizacij. 
Mariborski in ljubljanski študentje so 
se poslovili na to stališče, ker so bili 
mnenja, da je za dober razvoj gospo
darske organizacije potrebna dobra in-

vcstieijska politika. Del te politike pa 
so tudi sredstva, ki jih podjetja inve
stirajo v nove kadre.

Dokaj spotakljiva je zakonska naved
ba. ki i z e n a č u j e  štipendijo in po
sojilo kol enakopravna instrumenta ka
drovske politike. M islimo, da takšnega 
izenačevanja med tema dvem a viroma 
materialnih dohodkov študentov ne mo
remo nikakor priznavati. Študentska  
posojila so bila uvedena kot z a č a s e n  
instrum ent, ki bi naj premostil čas med 
spremembo oskrbovalnega sistem a štu
dentov, dokler ne bi lahko postavili 
enotne štipendijske politike. Tukaj m i
slim o predvsem na definicijo štipendi
je, ki bi naj bila nagrada za uspešen 
študij in je brez obveznosti vračila (če 
je bil študij uspešno končan). Tako pa 
ob izenačitvi obeh pojmov ugotovimo, 
da pravzaprav diskriminiramo študen
ta. ki je najel posojilo, saj ga le-la  mo
ra po končanem študiju vrniti, čeprav 
Je ravno tako dobro študiral kot listi, 
ki je imel štipendijo. Sicer je v 15. čle
nu predloga zakona navedeno, da go
spodarska organizacija l a h k o  delno 
ali v celoti odpiše posojilo v lastni pre
soji, z ozirom na posojilojcm alčcvo de
lo in študij. Zakon prav tako predpisu
je maksimalno obrestno mero v višini 
5’/« za najeto posojilo, ki jo mora poso
jilojem alec plačati, če ne izpolnjuje  
pogojev, pod katerimi je posojilo najel. 
Zdi se  nam, da bi bilo zakonsko dolo
čilo, ki bi izrecno zahtevalo vrnitev po
sojila in štipendije, razen v upraviče
nih primerih, mnogo boljše, zraven pa 
bi moralo določati o b v e z e n  odpis 
posojila, seveda po uspehu. Ker bi se 
tudi štipendije sestajale Iz fiksnega in 
variabilnega dela, bi diskrim inacija  
med štipendijam i In posojili bila m no
go manjša.

5. člen predloga zakona navaja, da sr 
štipendije in posojila lahko podeljujejo 
sam o na podlagi javnega razpisa. Ko
ristna novost v nadaljnjih členili tega 
zakona Je la, da ima vsak prosilce pra 
vlro pregledati dokum entacijo, na pod

lagi katere je bila njegova prošnja za
vrnjena.

Iz navedenih točk lahko razberemo, 
da je novi predlog zakona o štipendi
jah in posojilih za šolanje študentov in 
učencev vse preveč splošen in ne daje 
jasne pravne rešitve dobrega sistem a  
izobraževanja. Mariborski in ljubljan
ski študentje so v zvezi s tem zakonom  
razpravljali šc o nekaterih drugih vpra
šanjih, ki sicer niso v neposredni zvezi 
z zakonom, vendar so takšne vrste, da 
jih bodo morali vsi študentje obravna
vati.

2 e  leta 1918 smo sprejeli zakon o ka
drovski strukturi gospodarskih organi
zacij, ki predpisuje, da mora vsak novi 
investicijski elaborat vsebovati tudi in
vesticije v nove kadre. Vsaka na novo 
ustanovljena gospodarska organizacija  
bi morala im eti p r e d p i s a n o  ka
drovsko strukturo in oba, kreditojem a
lec (investitor) in kredito.lajalec (ban
ka) bi morala skrbeti za pravilno izva
janje te politike. Ugotovili smo pa, da 
takšne politike sploh n i s m o  izvajali 
in tako smo sedaj prišli v položaj, da 
je iz leta v leto večje število  diplo
mantov visokih šol in fakultet, ki ne 
morejo dobiti zaposlitve, čeprav je 
struktura v naših gospodarskih organi
zacijah (in drugih) takšna, da narav
nost kriči po strokovnih močeh. Ta 
problem lahko začnemo reševati z za
konom, ki ga imamo že dvajset let, sa
mo striktno ga je treba izprovajali, to 
se  pravi, če oba partnerja pri novi in
vesticiji ne izpolnita svoje obveznosti, 
ju je  treba predati sodišču.

Tudi sam sistem  šolstva je ovira na 
poti k dobri kadrovski politiki v druž
bi, saj nam vsako leto izginja velik del 
»možganov« zaradi lega, ker ni na n o 
b e n i  stopnji šolstva prisotna selek tiv
na politika, ki bi že od vsega začetka 
zajemala vse tiste, za katere bi lahko 
bili gotovi, da bodo po končanem šo
lanju dali največ od sebe. S takšnim  
sistem om  m islim o predvsem na siste
me, ki so v navadi v ostalih socialistič
nih državah kakor tudi v nekaterih s 
kapitalistično ureditvijo. S takšno po
litiko bi morali 'pričeti že v osnovni 
šoli. M nenja smo. da bi z dobro selek
tivno politiko lahko tudi ugotovili, ko
liko m aterialnih sredstev bo potrebnih 
za izobrazbo teh »dobrih«, ki smo jih 
dobili s selekcijo. Vsekakor bo potreb
no sistem  šolstva čimprej prilagoditi

-

potrebam družbe, ki so posebno po go
spodarski reformi mnngo bolj kvalita
tivne, kot pa so bile.

Kratek povzetek navedenega: čimprej 
bo treba v naši družbeni ureditvi z a- 
g o t o v i t i sredstva za študij »per
spektivnim « študentom  in učencem, ki 
jih bomo dobili na podlagi dobre s e- 
I e k  t i  v n c politike in jih plasirali 
v zvezi s p r e d p i s a n o  kadrovsko 
strukturo gospodarskih organizacij. Štu
dentje mariborskih višjih šol in ljub
ljanske univerze so zavzeli do teh točk 
skoraj popolnoma enaka stališča in m e
nimo, da jr naše stališče tudi najkorist
nejše družbi, ki jo izgrajujem o.

NIKOLA ŠOŠTARIČ

Š tu d en tsk i  
globus
SVEDSKA

Posebna kom isija Narodne zveze  
švedskih študentov je ugotovila, da 
so švedski študentje v zelo slabi fi
zični kondiciji v prim erjavi z osta
lim prebivalstvom . Kom isija je  
m nenja, da je temu kriva intenziv
nost študija in je priporočila, da se  
poveča število  športnih objektov na 
univerzah. Trenutno pa ni pomanj
kanja prostora glavni problem, am
pak pomanjkanja telovadnih in
štruktorjev.

ZDA
Ameriški študentje bodo v aka

dem skem  letu 1966/67 lahko kakor 
v prejšnjih letih »prisostvovali«  
rednim lekcijam  preko svojih doma
čih televizorjev. Predavanja, ki jih 
bodo im eli profesorji Ncwyorške  
univerze, bodo obravnavala analizo  
stila moderne am eriške proze kakor 
tudi predstavo prob^m ov in metod 
filozofije. Ta program »Sunrise Se
m ester« bo prenašala televizija Ko- 
um bije ter ga bodo lahko spreje
mali v vseh delih ZDA.

JUŽNA AFRIKA
Po 24 letih so zaprli afriško ve

černo šolo, ki jo je im ela VVitvvatcr- 
randska univerza zaradi zakona 
Group Areas Act, ki oznanja, da 
bodo vse afriške šole odstranili iz 
im enovanih »belih področij«. Letos 
so zaprli tudi večerno šolo, ki jo je  
im ela univerza v Cape Tovvnu. 
Predsednik VVitovve afriške večerne  
šole je rekel, da je  z zapiranjem  
nastala velika škoda. »Afriška ve
černa šola je bila zelo potrebna or
ganizacija zaradi tega, ker je oskr
bovala delovne ljudi z odgovarja
jočo izobrazbo, ki si je  v normalnih  
pogojih ne morejo pridobiti.«

AVSTRIJA

Študentska potovalna agencija* 
organizacija, ki dela brez dobička, 
je proslavila svojo štiridesetletn ico. 
Njeni cilji so: izboljšali mednarod
no razum evanje in sodelovanje, 
učvrstili prijateljstvo Avstrije z 
ostalim i deželam i, izboljšati rasno, 
religiozno in politično strpnost in 
izboljšati fizično kondicijo mladih  
z raznimi panogami športa. Njihov  
program vključuje pohode, pleza
nje, izlete v kanujih kakor tudi ja
hanje in sm učanje. Za zimsko se
zono 19G6/67 planirajo najrazličnej
še izlete in centre, ki so navedeni v 
njihovi brošuri Počitnice v Avstriji. 
Mladi ljudje med 18. in 35. letom  
lahko Izbirajo med 14 sm učarskim i 
centri. Naslov: B fSt — A — 1010 
IVien, 'Schreyvogelstrasse 3.

FRANCIJA
Med svojo konferenco v oktobru je  

francoska Zveza študentov (UNEF) 
javnost obvestila o svoji nameri, da 
bo stopila iz podporne službe štu
dentom. Ta odločitev bo pričela ve
ljali 15. decembra, ker želi UNEF  
pred tem datumom pripraviti »Belo  
knjigo«, ki bo vsebovala predloge 
za reorganizacijo štipendijskega si
stem a. Povrhu tega je UNEF odklo
nila princip zagotovitve finančne 
pomoči z ozirom na akadem ski kri
terij, ki je delal doslej. Na tiskovni 
konferenci je predsednik francoske 
Zveze študentov povedal, da bi po 
njegovem  mnenju morali biti so
cialni kriteriji glavni faktor.

(Povzeto po Študent Mirrorju)
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R azprava o K atedri se  dosti su če  
in  usm erja  p red vsem  okoli p osa m ez
n ih  č la n k o v  in  na ta način  drobi 
osn ovn i nam en. S ev ed a  ne gre z a 
v ra ča ti p o lem ik e  tudi v pod rob no
stih , ven d ar razgovor, kot je  »K ate
dra o K atedri« zah tev a  še  posebno  
k o m p lek sn o  o b ravn avan je  n ašega  
štu d en tsk eg a  časopisa . .

Zdi sc  m i vča sih , da se  sred ina, 
v  kater i sm o, še  vedno ni m ogla  p r i
v a d iti na  to, da bi m ladi sv e t a k tiv 
no posega l v  d ogajan ja  ter po sv o jih  
p repričanjih  in  m očeh  ja v n o  izražal 
to, kar ču ti in  kar sm atra, da m ora  
p oved ati. B rez dvom a K ated ra  pri 
v e č in i štu d en to v  uživa od ob ravan je  
in  to je  dobro, V lada pa v  M ariboru  
v zd u šje , to sm em  trd iti, v  kak ršnem  
n aj ne bi n ičesar p ovedali a li stor ili, 
če  ni b ilo  povedan o a li storjen o  že  
k je  zgoraj, a li drugje. T ak  strah  pred 
izv irn o stjo  in  bojazen pred p o s led i
cam i je  tako zn ačiln a  za  oportu n i
zem  in  za naše tako ali tako že  pri
znane kam p anje, ko po nekem  p ra v i
lu  sm em o go v o r iti o napakah in n e 
p ra v iln o stih  še le  potem , ko je  kdo

»odzgoraj« te j razpravi n ak azal pot 
in  jo b la g o slo v il.

N iti ni potem takem  čudno, da K a 
tedra, k i sk uša  ravno to sta n je  o d 
p rav iti a li ga  v sa j n e  u p ošteva , d o 
stik ra t n a leti na  p roteste; p ro testi
rajo pa n avad no ljudje , k i se  ču tijo  
prizad ete  in  k i sm atrajo , da štu d en t
je  ne bi sm eli p isa ti tako strogo, ker  
so  pač še  m ladi, ker n iso  p reživ eli 
NO V in  povojn e  graditve.

M nogi tud i pozabljajo , da je  to 
akad em ska m ladina, da o v seh  d o 
godk ih  razm išlja  zelo  prizadeto  in  
neum orno razisk u je  nep rav iln osti. 
M lad č lo v ek  h o če  oprav ičiti sv o je

b ivan je , zato  nerad  p oslu ša  do lge  
prid ige  sta rejš ih , k i se  pon ašajo  s 
s la v n o  rev o lu c ijo  in  hočejo  m ist if i-  
c ira ti pretek lost, sm atrajoč, da n ih če  
nik d ar n e  bo d o seg e l česa  tak o  v e 
lik ega . M lad č lo v e k  n e  b i rad sta l 
ob stran i, z la sti še  ne, kadar v id i, da  
u sp avan je  s  s la v n o  p retek lo stjo  šk o 
d u je  sed a n jo sti in  prihod nosti. Le 
sed a n jo st in pa prihod nost je  sv e t  
m lad ine.

Zdaj so  tud i časi, ko je  potrebno  
m arsikakšno  stv a r  ob ra v n a v a ti d ru 
gače.

N ajbrž pa ne m orem o m im o d e j
stv a , da je  p o sv eto v a n je  o K atedri

p ok azalo  v e lik o  za n im an je  za m a r i
borsk i štu d en tsk i tisk , n e  sam o s 
stran i štu d en tov , m arveč  tud i p ro fe 
so rjev  in  drugih  družben ih  d e la v cev . 
N a jsi bodo k o n flik ti m ed g en era c ija 
m i, a li jih  ni, n a jb o ljš i so  d ia log i 
m ed m lad iln i in  sta rejš im i. N esp o ra 
zum i bi se  lahk o  le  p o g lab lja li, če  
ne b i n a š li sp orazum n ih  reš itev . 
P ristransko  g led a n je  iz v r st š tu d en 
tov  in  obratno, da nam reč napadam o  
štu d en tsk o  d e lo v a n je , ne da bi sp o 
zn a li n jih o v a  h oten ja  bolj podrobno, 
b i im elo  za  posled ico  v rsto  n o v ih  
nap adov , k i pa n e  v o d ijo  nikam or.

M ariboru je  še  kak o potrebna  
zdrava  m lad a  sila , k i lahk o brez  
p redsod kov  in  oportun izm a p risp eva  
sv o j d e lež  k  razv ijan ju  pristn ih  m e d 
č lo v ešk ih  odnosov. P ra v  bo, če  bo 
to b e lež ila  in  posp ešev a la  tud i K a 
tedra. K ajti K ated ra  je  kot napredno  
štu d en tsk o  g la silo  dolžna, da v se  
problem e obravn ava  odk rito  ter  n e 
od v isn o  in  je  za  sv o je  d e lo  o d govor
na v sem u  s lo v en sk em u  narodu.

M. P rašn ick i

Menim, da ni nič hudega, če lahko 
vsak študent napiše svoje m nenje v 
Katedro (kolikor je seveda to v skladu 
z bon-tonom, razumno podkrepljeno 
i t n . . . . ) .  Zdi se mi, da ni na mestu, če 
se koga za to kliče na odgovornost, ker 
sc s takim postopkom zavira svoboda 
pisanja. Mislim, da ni na mestu sklice
vati v zvezi z vsebino kakega članka 
sestanke, na katerih naj bi se pisec 
članka »zagovarjal«.

Na tem sestanku čujem. da so funk-

V okviru brucovskega tedna so pri
redili mariborski študentje v eni izmed 
predavalnic ekonom sko kom ercialne 
višje šole pogovor o svojem  listu z 
geslom  katedra o Katedri. Že od nekdaj 
se zanimam za delo študentov in njih  
javno nastopanje (rad prebiram nji
hove liste M ladino, Tribuno in Kate
dro), zato sem  se udeležil razgovora. 
Prisostvovali so mu poleg študentov še  
profesorji in predstavniki m ladinskega  
kom iteja ZKS, Razgovor je bil živahen, 
ploden in dem okratičen.

M enim, da je  uredništva že kar s

cionarji Zveze študentov polem izirali s 
piscem članka »Vrela mladost« na ne
kem sestanku. Prav bi bilo, da bi svoje  
nasprotno m nenje objavili kot članek  
v Katedri, ker le borba mnenj v javno
sti rodi uspehe. Ce bi bilo tako, potem  
ne bi ljudje v podjetjih — kot je  bilo 
danes rečeno — dejali: »Kakšni štu
denti pa so to, ki pišejo take članke v 
svojem  časopisu?«

Ponovno ugotavljam to, kar sem ugo
tovil že lansko leto, da ni v »Katedri«

prvimi številkam i Katedre znalo priteg
niti m lade in odrasle bralce in da je na 
dobri poti, da postane resnično list štu
dentskega življenja, ko bo odpravilo 
nekatere napake, ki pa se  pojavljajo  
pri slehernem  uredništvu kateregakoli 
časopisa.

Prigovor z m oje strani je  bil le-ta, da 
naj se m ladi avtorji člankov kritičnega  
značaja oziroma recenzenti na um etni
škem področju oprimejo bolj študiozno 
in odgovorno svojega opravila, kadar 
pišejo o um etnikih ustvarjalcih ali celo  
o delu um etniških ustanov, in pa s tak-

(svojčas je bilo vsaj nekaj) ne duha ne 
sluha o športnih zanim ivostih. Kar je 
bila v srednjem veku vera, to je  v 
20. stoletju šport. Tisoči in tisoči gle
dalcev komaj čakajo na nedeljo, ko si 
bodo ogledali to ali ono športno prire
ditev. Med temi gledalci je  v ogromni 
večini m ladina. Katedra, pa v ničemer 
to ne registrira. Ne trdim, da bi mora
la športna rubrika v Katedri reprodu
cirati vesti iz našega dnevnega' časopis
ja. Morala bi im eti svojo posebnost.

tom, ki so ga dolžni do ljudi, o katerih  
pišejo. Naj pišejo podprto z argum enti 
in ne zgolj po občutku ali celo po sim 
patijah ali antipatijah (kakor to poče
njajo nekateri njihovi starejši vzorniki) 
— to je  najlažja oblika »kritike«, ki 
pa ima tudi najm anjšo ceno. Naj sku
šajo že zdaj, ko začenjajo mladi svojo  
publicistično dejavnost, pisati pošteno, 
študiozno, poglobljeno in taktno (toda 
ne taktično!), kajti to potjročje je  zelo 
občutljivo in zahtevno. Tako pisanje je 
seveda veliko težje in zahteva mnogo 
dela in "truda, a se edino izplača. K ajti

Morala bi prinašati zanim ive intervju
je  s športniki, s posam eznim i študenti 
glede obvezne telesne vzgoje, ki sta jo 
v Mariboru uvedli VEKS in višja sto
m atološka šola, zanim ive podatke iz  
športnega ž ivljenja itn. Kaj bi vse mo
rala zajeti ta rubrika, to je vprašanje, 
ki bi ga moralo rešiti uredništvo. Jaz 
kaj več ne bom povedal, ker nimam  
am bicij na m esto urednika športne ru
brike Katedre. ,/

pisci, ki bodo pisali v tem  sm islu, si 
bodo lahko kljub svoji m ladosti prido
bili spoštovanje in  ugled in  s tem bodo 
seveda koristili tudi svojem u listu  in 
njegovem u ugledu.

Samo to sem  im el povedati v tem  po
govoru o Katedri, sicer pa sem  vesel, 
da obstaja tudi v  Mariboru študentski 
list, ki se zaveda svojega poslanstva  
in strem i k resnim  in pomembnim ci
ljem . Na poti k tem  ciljem  želim  ured
ništvu, njegovim  sodelavcem  in bral
cem  vse najboljše.

Dušan  Menija

Zdi se mi, da večina mariborskih 
študentov sploh ne ve, kolikšno pridobi
tev zanje pomeni Katedra. Le tako si 
lahko razlagam, zakaj je krog sodelav
cev tako ozek in imam ob vsaki novi 
številk i občutek, da se  srečujem s sa
m im i starim i znanci. Majhna transfu
zija sveže krvi bi tu predstavljala le 
osvežitev, ne, pa zam enjavo številčno  
nekoliko šibke ekipe. Sicer se bo treba 
pa tudi na (o pripravljati, kajti sedaj 
bi odhod vsakega sodelavca povzročil 
občutno praznino.

Nikakor pa se ni m aloštevilčnost od
ražala v m alodušnosti ali slabokrvno

sti. Bojevita je  bila In je  še ekipa 
okrog Katedre vseskozi. Morda je tudi 
doba, ko iz naše politične in družbene 
prakse odpravljamo razne tabuje in 
preživele koncepte, naklonjena nasta
janju takega razpoloženja. Kakršen je 
že vzrok, prav je tako. Visokošolska 
mladina je bila vselej najbolj razgiban 
del vsakega naroda, v prvih vrstah bo
ja za boljšo in pravičnejšo družbeno 
ureditev. Zalo nam mora biti všeč, če 
je  tudi Katedra taka.

Je pa večina družbenih konfliktov  
bolj zamotana, kot je to m ogoče pri
kazati le z diferenciranjem  na črno in

belo, staro in mlado generacijo, ko
mandanta in posadko; za globlje doje
m anje teh problemov so potrebne večje  
življenjske izkušnje, predvsem pa bolj 
skrbno in analitično raziskovanje pro
blem ov. Naj mi tovariši pri Katedri ne 
zamerijo, če to v mnogih njihovih član
kih pogrešam. Poleg bole in črne bar
ve pozna življenje še vse vm esne od
tenke; v vsaki generaciji imamo in bo
mo im eli dobre in slabe ljudi; cilj raz
voja naše družbe nam je  jasen, mnogo 
bolj so nejasne poti, ki vodijo do nje
ga. Doba, v kateri se nahajamo, ni le 
doba gospodarske reforme, prehoda Iz

kvantitete v kvaliteto si ne želim o le 
na delovnih m estih, ampak 7. enako 
zavzetostjo tudi v našem političnem  
življenju. Od tega, kako bomo uspeli, 
zavisi naš skupni jutrišnji dan.

Na koncu dve m isli v razm išljanje. 
Ce rušimo zastarelo, moramo istočasno  
graditi novo, sicer se nam lahko zgodi, 
da ostanem o med sam im i ruševinam i. 
Poleg točne diagnoze potrebujemo še 
zdravilo, sicer nam bolnik kljub točni 
diagnozi lahko umre. V današnji dobi 
moramo biti vsi graditelji in zdravniki, 
ne pa samo bolj ali manj kritični opa
zovalci. Tine Zorič

Nekateri so napadali uvodnik Marti
na Prašnickcga v prvi številk i Katedre; 
najbolj so očitali generaliziranje, v ka
terem  baje deli Prašnicki ljudi na sta
re in mlade In hoče z zaslužnim i stari
m i funkcionarji v podjetjih In drugod 
pom esti. Taka interpretacija Je mogoča 
le  zato, ker so iztrgali kos članka iz 
konteksta, bili so užaljeni in malo sle
pi; saj je  avtor zapisal, da so tisti, ki 
se  jih njegove besede »tičejo«, redki, a 
so pa še. Zakaj ne biti povsod objek
tiven In izprcglcdatl to, kar govori av
torju v prid.

Na očitek, da je v Katedri premalo 
avtorjev, očitek je mimogrede poveda
no dovolj upravičen, lahko odgovorim  
le to, da sodim , da sl uredništvo Kate
dre prizadeva, da bi pridobilo nove so
delavce, a ustvariti jih ne more. Je pa 
seveda drugo vprašanje, zakaj čuti ta
ko malo višješolcev  potrebo po izpove
dovanju svojih m isli prek lista. Ured

ništvo bo veselo vsakega novega sode
lavca!

Pripomba, da marsiki.tcra beseda po
vedana ni več taka, kot je napisana, to
rej, da Je napisana »nevarnejša«, usod
nejša, tehtnejša, je seveda resnična. 
Toda avtorji člankov sc ne morejo ozi
rati na vsakega, kako bo to razumel. 
To je predvsem stvar bralca fn seveda  
stvar avtorja določenega članka, da ja
sno piše. Saj se tudi mnogi naši vodi
telji ne ozirajo preveč na levo in na 
desno, kaj bodo rekli ti in oni pri nas in 
v tujini, marveč povedo svoje m nenje  
jasno in odkrito. Priznajmo, da pri nas 
najostreje in najbolj odkrito kritizira 
sam tovariš Tito. Ce bi morda podobne 
besede spregovoril pred njim kdo 
drug, bi nekateri »vm esni členi« že m i
slili. da kaj ruši. Sodim, da se lahko in 
moramo mladi učiti prav na taki brez
kompromisni kritik) brez prevelikega  
oziranja na levo in desno.

O tem, da so bile zadnje G ajškove  
pesm i nemoralne, se m i zdi čudno, da 
se je ob to spotaknil prav kom ite ZK 
Maribor in nam poslal nekoliko »bi
rokratsko« pismo, saj vendar izhaja v 
M ladini, to je prav v glasilu ZM. v e li
ko več cenenih in »nem oralnih« slik  
in sestavkov. Tu in tam celo Mladina 
še  zlepa nima take kvalitete kot Kate
dra. Ce sc že spotikam o ob druge, bi 
veljalo najprej pom esti pred svojim  
pragom. Toda sodim , da tiste besede 
niso preveč kvarile naše »zlate m ladi
ne«. M islim, da skupina okoli Katedre 
ni negativna, pa najsi |o gledamo po
litično ali moralno. Sodim celo, da je  
pozitivna in zato tudi sodelujem  z njo.

Seveda obstaja tudi velik problem  
konstruktivnosti v člankih; očitate nam 
namreč, da te konstruktivnosti ni. Sam 
sc celo bojim, da je tisto o konstruk
tivnosti v kritiki problematično, če ne 
že fraza. Ko je Cankar kritiziral, ni

niliče m islil, da kritizira konstruktiv
no. Vsaka kritika ruši kaj nepravilne
ga, je  torej tudi destruktivna.

Toda saj Je s tem že tudi graditelj
ska, za tistega pa. ki je  prizadet, pa je  
nujno destruktivna.

Strinjam se s pripombami tovariša  
profesorja Požarja, da mora im eti vsa
ka družba svojo ideologijo. Jasno. Na
dalje sc strinjam z njegovo pripombo, 
da smo zanemarjali šport.

Na upravičene in problematične očit
ke tovariša Dušana M evlje o mojem  
pisanju o gledališču bom odgovoril 
kdaj drugič. TONE PARTLJIČ

(Razpravo katedre o Katedri bomo 
nadaljevali v novoletni številki. Vabi
mo vse bralce, ki se razgovora niso 
udeležili, da nam pošljejo še kakšne 
svoje pripombe.)
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TA ESEJ SEM N A PISA L K O I '  
O B R O B N I ZAPIS K N AJM LA J- 
51 SO D O BN I SLOVENSKI P O E 
ZIJI. PREDVSEM SKUŠA PRI- 
KAZATI TA ESEJ SV ET O V N O 
NAZORSKI, FENO M ENO LOŠK I 
ZAPIS V IN T E R P R E T A C IJI  LI
T ER A R N E  K RITIKE. ZATO 
SEM SE O M E |lL  NA P O D R O Č 
JE  RAZISKOVANJA O S N O V 
NIH ELEMENTOV SO DO BN I 
PO ETIK E, KI BI NAJ RAZVR
STILA VPRA ŠAN JA  O  POME 
NIJ IN NAMENU IZVIRNOSTI 
NAŠEGA SVETA. IN KASNEJE. 
KI BI Z JA SN O  IN O STR O  Č R 
T O  ZARISALA ŽIVLJENJE V 
OKVIRU N EM O G O Č IH  KON 
STRUKCM P O E T IČ N E G A  N O 
VEGA SN O V AN JA . ZATO REI 
IE T A  ESEJ NEKAKŠEN UVOD 
IN OSNO VA  ZA S O D O B N O  
SLOVENSKO, K R IT IČ N O  IN 
T E R P R E T A C IJO  LITERARNIH 
UMETNIN.

V ra zv o ju  l i te r a rn o  k r i t ič n ih  in 
t e r p re ta c i j  n&stopa v edn o  odnos 
m ed  u s tv a r ja n j e m  l i te r a rn ih  de l in 
m ed n j ih  vp livom  g lede  n a  k o m u 
n ik a t iv n o s t  oz iro m a  id e jn o s t  v 
o k v iru  d o je m a n ja  ta is t ih  de l:  dif- 
f e r e n t i a  specifica. Le-to  lahk o  o p re 
delim o n a jp r e j  ko t  k o n v en c i jo  in 
j i  po k o n v en c i j i  določimo smisel, ki 
j e  logično u te m e l je n  po in tenc i j i  
l i t e r a rn e  u m e tn išk e  s tv a r i tv e  v za 
vesti s u b je k ta .  Z ak a j  besede  nam  
s lužijo  sam o toliko, k o l ik o r  m o re jo  
po osnovnih  e lem en tih ,  to  j e  č rk ah ,  
zvezan ih  v sem an tičn i  pom en, i z r a 
ziti svet. To pom eni,  da  izkus tven i  
svet, k i  ga živimo, o p rede l im o  p re k  
izkus tva  v čut. Z ak a j  v c e r e b r a l 
nem  s is tem u n a jd e m o  eno  sam o za 
vest. Č u t,  k i j e  zaobsežen  v z av e 
sti, pa  j e  p red vsem  d uševn i o rg an  
in se k aže  p re k  pod-zavesti v z a 
vest;  p rav  za to  čutov besede  ne 
d o k a z u je jo ,  m a rv e č  j ih  sam o iz
p o v ed u je jo ,  p r i -p o v e d u je jo ,  iz
razijo .

Zato lahko  govorim o tudi o p o e t i
ki besede  ko t take .  V poe tik i  b e 
sede  ko t  besede  j e  sk r i ta  tud i bit, 
po k a te r i  se sp ra šu jem o ,  o d k a r  smo 
l ju d je .  Mislim, da ni le g ršk a  m i
selnost tista, ki smo jo  podedovali  
in t r a n sp o n ira l i  v našo zavest  ko t 
ev ropsko ,  m a rv e č  se k aže jo  v b e 
sedi p ra - izv o r i  č loveškega ,  izvori 
zavest i  in a r t ik u l a c i j e  razum skega .  
Z aka j  izkus tv en  svet j e  de l  nas  sa 
mih, in mi sam i smo v s in te t ičn ih  
z a p o red j ih  id en t i te t  tega  sve ta  z 
nami. T o re j  se za izkus tven im  sve
tom sk r iv a  jaz ,  m oja  zavest  in m o
j a  podzavest ,  k a r  mi d o k a z u je jo  
a k t i  zavesti ,  asociac ije ,  f u n k c i ja  
s in teze  ap r io rn i l i  postopkov  m iš l je 
n ja ,  in tak o  da l je .  N ik a k o r  pa  dif- 
fe ren t ia  specifica  ne m ore  ou s ta ja -  
ti ko t sub s tanca  l i te r a rn e  u m e tn i 
ne. Pomeni nam esenco  l i te r a rn e  
um etn ine .  Esenco do ločam o p o j 
movno. Esenca nam k aže  bistvo. 
Med bistvom in p o jm o v n o s l jo  je  
re lac i ja  zavesti a t r ib u tn o  o sv e t l j e 
na po im a n en tn ih  a k t ih  zavesti in 
po spoznavnem  ak tu .  P rav  spo
znavni a k t  pa je  VSAKOMUR la 
sten.

P oetika  besede kot besede  se to 
rej d e d u c ir a  po im an en tn ih  ak t ih  
zavesti in po spoznavnem  a k tu  v 
on to loško  ne-zak l ju čen o  od p r to s t :  
beseda, ki jo  p re -p o zn am o  in osm i
slimo, ni izčrpna v svoji p red m e tn i  
biti, m a rv e č  p o sed u je  e le m e n ta r -  
nost, n e p re d m e tn o  RISTVO po sebi. 
O b o je  nosimo v naši zavesti  prek  
sp oznavnega  a k ta  ki pušča besedo  
p rep u ščen o  sam o sebi in re -p rod u -  
c ira ,  ko sp re je m a ,  in p rek  irna- 
h en tn eg a  a k ta  zavesti,  ki nam je  
v ro jen  po konvenc ij i .

P ra v  ob tem pa n a s tan e  b is tve 
no v p ra šan je ,  k a k o  sploh k o n v e n 
c ija  je , k a k o  se k aže  in k a k o  jo  
dokažem o. O b  tem se p rav  pokaže  
d if fe ren t ia  specifica. D anost k o n 
ve n c ije  je  v ro je n a  in med ak ti  z a 
ves tnega  in ne -zaves tnega  sveta  se 
s k r iv a jo  odpori  m edseb o jn ih  u č in 
kov, ki jih lah ko  p re p o zn av am o  in 
raz u m sk o  rečemo, da je to  n a š  iz
k us tv en i ,  t ak o  im enovan i  rea ln i  
svet. K onv enc i ja  po sebi pa je  d a 
nost v ro je n o s t i  vseh a k tov  zavesti,  
z a k a j  vsi ak ti  zavesti  p o m en i jo  od 
k r iv a n je .  p o m en i jo  v p ra š e v a n je  
vp ra š l j iv eg a .  Z a k a j  v ro jen o s t  ie 
d if fe ren t ia  specifica te danost i in te 
takodanos ti .

O m en il i  smo. da se d i f fe ren t ia  
specifica po-kaže. C e se po-kaže, 
ima svoj pom en , ki ga t r a n sp o n i r a  
po svo ji  pom en sko s t i  v naš iz k u 
s tven i  svet. N aš  izk u s tv en i  sve t j e  
t o r e j  sam o tisto, k a r  j e  os ta lo  ko t

p re o s ta n e k  tistega, k a r  je  p reo s ta lo  
p r e k  d i f fe ren t ie  specifice  v celoti 
po ak t ih  zavesti.

In  k a k o  k o n v en c i jo  dokažem o? 
E na  izmed nešte tih  možnosti j e  li
te r a rn o  k r i t ič n a  in te rp re ta c i j a ,  ki 
nam  pom en i v odnosu b is tva  do bi
ti d if fe ren t io  specifico.

T a k šn a  re lac i ja  j e  z a to re j  a t r i 
b u tno  d a n a  v naši zavest i  po n je j  
las tn ih ,  to j e  im a n e n tn ih  ak tih .  
T a k šn a  re la c i ja  j e  za to re j  k o t  o d 
sev a t r ib u tn e g a  p r ik a z a n a  iz naše  
zavest i  po spo znavnem  ak tu .

Esenca, ki nam  k aže  bistvo, j e  
z a to r e j  tud i sam o en izmed k l j u č 
n ih  e lem en tov ,  ki j i  p r a v i jo  fen o 
menologi in ten t io  recta ,  a bit , eno  
izm ed te m e l jn ih  p ro t is lov ij ,  k i mu 
p rav im o  fenom enologi in ten t io  
ob liqua . Seveda  pa p rav  s tem  pro- 
b lemq ne  zap iram o. Esenca  še ni 
bistvo, esenca  za-se, ločena  od 
p re d m e tn o s t i  j e  bistvo. In ten tio  
rec ta .  Bit j e  d an a  vedno  sam o z a 
se in bit  j e  sam a zase  n e -razum - 
I j iva, m arveč  j e  saino d o je m l j iv a  v 
o d k r iv a n ju  p r e k  bis tva. In ten t io  
ob liqua .  Bistvo in bit pom en i ta  so
v p a d a n je  v nespo znav no s t i  p red -  
m etuost i  z razum om . Bistvo in bit  
s o v p a d a ta  v izk u s tv en em  svetu  s 
ču tn im  in č u tn o  v zaves t i  določata .  
Bit in bis tvo  se v iz -v iru  zavest i  
k a ž e ta  v iz-v iru  govora , in p is a n ja  
p ism enk . Bistvo in bit  iz -v ira ta  to 
re j  iz pod-zavesti ,  k aže ta  pa se v 
zav es tn o -ču tnem -spo znav nem  in na 
re lac ij i  danost i  izk u s tven ega  sve ta  
in p re d m e tn o s t i .  Sam o p rek  bis tva 
smo bit. V izku s tv enem  svetu . V ne- 
izku s tv enem  svetu  smo b rez  b is tva 
ne-bit.  V ne-biti ,  v tem, da  nismo, 
sm o v p r ihodnosti ,  z a k a j  b is tvo  in 
bit,  ki izv i ra ta  iz podzavest i ,  v 
poe tik i  besede  z a s e  in p is an ju  
p ism en k , da  bi označili  izkus tven  
svet,  nas top i ovira, ki o b d a ja  bis tvo 
in bit  v p ism en kah  in govoru . T o 
re j  se bis tvo  in bit v p ism e n k ah  in 
govoru  kaže ta  na poseben  način  in 
ozn ač u je ta  zaves tno  b it  in bistvo.

Zavest pa je  sam o ena. Sam o en a  
zavest  pa je  sam a v sebi in v enem . 
Z avest  se og laša  iz podzavest i  po 
več-značnosti in v e n d a r  se z l i je  v 
eno. V podzavest i ni enega ,  m a rv eč  
j e  m n og o te ro  in m nogoznačno. Z a
vest pa k l ju b  temu ni celo ta ,  k e r  
se sam a v sebi d o p o ln ju je .  Ni ce lo 
ta, d a s i ra v n o  je  v enem . Ta ce lo ta  
in to v enem , pa nas p r iv e d e jo  la 
do b is tva  zaves tnega ,  n ik a k o r  pa 
n e  do biti posebnega ,  spec ia lnega ,  
v našem  p r im e ru  l i te r a rn o  k r i t i č 
nega. Zato o s ta ja m o  v ne-biti  in n o 
simo v zavesti,  k i iz -h a ja  iz p o d 
zavesti,  kali  p r ihodnosti .  V ne-b i t i  
pa ne m orem o biti, z a k a j  nismo, in 
k e r  ne  m orem o biti, smo izven-b it i  
in g ledam o bit ko t izven-bit ,  ki pa  
seveda  ni ne-bit.  Z ak a j  možnost b i 
v a n ja  j e  v biti,  ki j e  izven-b it ,  ni- 
k a k o r  pa  ne  v ne-b i t i  zaves tnega .  
V izk us tven em  svetu , v k a te r e n L s e  
kažem o  ko t  bit, j e  toi;ej bis tvo  iz- 
ven-b i t j  zaves tnega .  Je  to re j  tisto, 
p rek  če sa r  sm o in k a r  smo, v .če 
m er  bomo. 1’ak o  je  izven-b it  ob nas 
kot to bit: to-bit , ka r  je dano. k a r  
ž iv imo in je izku s tv en i  svet, k a r  
nosimo v c e re b ra ln e m  sistem u kot 
eno  sam o zavest ,  j e  čutno. Č u tn o  
je. z a k a j  do ločeno  je po petih  č u 
tih : po tipu , von ju ,  okusu , vidu, 
s luhu .  To določeno je  to re j  t ip a 
nje .  v o n ja n je ,  o k u ša n je ,  g led an je  
(v idenje) in pos lušan je .  Vse je  v 
enem , toda ni celota, z a k a j  vse se 
s t rn e  v n av idezn o  celoto. To-b it  je 
v -enem  in nosi v sebi p ro t is lo v je  
izven-bit i ,  k a r  pom eni  m ožnos t b i 
v a n j a  v  b i t i  zaves tnega .

Č uta , ki j e  d uševn i o rgan , ne 
m orem o m iselno izločiti, m arveč  
lahko  izločimo samo n jegovo  do lo 
čilo  in a t r ib u tno s t .  Z akaj čut ni mi- 
sel-čut,  in ču t ni misel in ne m ore  
ču t  b iti misel, in misel ne m ore po
s ta ti  čut. V tem lahko  vidimo spon
tanos t t ran sc en d e n tn ih  aktov zave
sti. V end ar  im ata  ču t in nnsel 
s k u p n i  smisel izk us tvenega  sveta. 
P e t  čutov, pe t  oznak. Zavest ni nič  
d ru g eg a  k a k o r  čisti, abso lu tn i  mi- 
se lno -ču tn i proces. Zavest noče biti 
nič d rugega ,  zavest  se kaže  zato 
p r e k  k o n v enc i je ,  ki j i  p rav im o  za
v edan je .  Z av e d a n je  j e  miselno-čut-  
no. L ju d je  pa  bi se radi tega m i
se lno  č u tn eg a -zav es tn eg a  otresli .  
Zato s ilimo v pod-zavest.  L ju d je  se 
v ra čam o  z govorom  v p ra iz v ir  nas  
sam ih, o d k r iv am o  bit v izven-bit i  
zaves tnega .  S p ra š u je m o  se izven- 
bit!, da  bi dobil i odgovor bit i,  k a r  
smo to-bit! in k a r  bomo ne-bit! iz 
tega, k a r  smo iz to-bitiI In v v p ra 
š ev an ju  se u s tav l jam o  in si n a r e k u 
jem o  d if fe ren t io  specifico.

II

Bistvo l i te r a rn o  k r i t ič n e  in t e r 
p re t a c i j e  se kaže  v m ožnosti i n t e r 
p r e ta c i j e  l i t e r a tu r e  po k r i t ik i .  L ite
r a t u r a  nam  os tane  to r e j  še ko t ne
o d k r i ta  bit , k i jo  bom o po bis tvu 
spoznali.  K a j  p a  o d k r i je m o  v od
k r i v a n ju  l i t e r a tu r e  — č rk e?  Kaj pa 
j e  bit , k i  pom eni č rko?  To, da n i
smo, in to, da  se od k r iv am o  v izpo
vedi, p r ipoved i  in iz raža n ju  po č r 
ki. ,

C r k a  j e  znak in osnovni č tivn i 
e lem en t ,  k i  im a svojo  p rep o zn av n o  
ob liko  in  po svoji ob likovnost i  v 
odnosu  do  naše  k o n v e n c i je  z izk u 
s tven im  svetom  svoj pomen. Po tem  
rečem o, da  j e  pom en  te č rk e  tisto, 
k a r  smo č rk i  po a tr ib u tu -u in u  dolo
čili in si pri last il i .  P o tem  izva jam o, 
da  j e  a t r ib u tn o s t  um a v č rk i ,  k i je  
nas ta la  po k o n v en c i j i  in se n en eh n o  
ko t  k o n v e n c i j a  u s tv a r ja ,  v pom enu 
teg a  z n a k a  (bodisi g lasovnega ali 
v izu a lneg a  ali m otoričnega) t is ta  
esenca , ki je  bis tvo  zavestnega. V 
n en ehn os t i  p o r a j a n ja  tega znaka ,  
č rke ,  pa j e  n je n a  ko n v en c i ja  v n a 
ši zavest i  za rad i  svo jega  pom ena  
več-sm ise lna . Toda l i t e r a tu ra ,  ki jo  
o d k r iv a m o  v edn o  znova, je  pot, ki 
jo  be rem o , d ru g a č e  smo pa , k a d a r  
je  ne  berem o, k a d a r  ne  hodim o po 
za r isan i  poti č rk .  P o ta  č rk  in č rk e  
sam e  ne p r id e jo  do v e l jav e ,  do 
k le r  j ih  MI ne  be rem o, d o k le r  j i h  
ne razb iram o , j ih  v zavesti o p re d e 
lim o m ise lno-ču tno  v sm iselnosti 
teg a  ču tno-m ise lnega .  E lem en ti  č rk  
im a jo  to r e j  sv o je  zakonitos t i  v naši  
zavesti .  Tn v e n d a r  j e  n j ih o v a  id e j 
nost  eno zn a čn a  ozirom a sam o v 
enem , z a k a j  naša  zavest  j e  sam o 
ena . V v sak em  su b je k tu  zaživi p o e 
t ik a  č rk e ,  p oe tika  zakonitos t i  č rk  
(to j e  besed), toda s u b je k t  j ih  p r e 
sliši.

K ajti  ko bi s u b je k t  la h k o  n e k a j  
slišal in ne bi tega  p res liša l ,  bi bil 
b rez  c e re b ra ln e g a  s is tem a.

P o ja v  č rk a -z n a k  se k až e  v m n o 
go te r ih  o d g o v a r ja n j ih .  Vsa odgb- 
v a r j a n j a  pa  so k r i t ič n a ,  z a k a j  k a 
že jo  se  po k om u n ik a t iv n o s t i .  Ne bi 
bi b ilo  o d g o v a r j a n ja ,  k o  bi n e  bilo  
v p ra š e v a n ja .



g leda l i šče

Vreden, a ne- 
zapažen gledališki 
dogodek

Sredi novembra je  bil v Mariboru v gosteh beograjski štu
dentski TEATAr  LEVO. G ostje so nam predstavili dve deli: 
Миггау Schisgal: LBEZEN (L u v — popačenka za Love) in  Harold 
Finter Brez pogovora. Osrednji del večera je  redkim gledalcem  
vsekakor predstavljala Schisgalova bulvarka (ali groteska, ali 
kom edija), zaradi večje kom unikativnosti, humorja, dasi 
»lasi je  bila igra tudi nekoliko predolga. Morda se avtorju še  
zm eraj vidi. da je  začel svojo pot kot avtor zelo uspele eno
dejanke Tiger, ki so jo  uprizarjali v Ljubljani (Študentsko gle
dališče). Torej ta avtor ni neznan slovenski publiki (mariborski 
že); zakaj v Ljubljani je  Mesino gledališče igralo tudi njegovo  
malo satirično, malo groteskno bulvarko o zlorabljenem izrazu 
— ljubezen — love. ki smo j i  bili priča tudi sedaj v Mariboru.

Tekstovno pa je  večje pozornosti vsekakor vredna Pinterjcva  
»antidrama« Brez pogovora. M islim, da je  bilo to prvo naše sre
čanje s lem  dramatikom, ki je žal ostalo premalo zapaženo. Zato 
naj bodo to vrstice nam enjene predvsem tej igri. njenem u av
torju in beograjski predstavi te enodejanke.

Najprej nekaj besed o študentskem  gledališču TEATAR 
LEVO. To je pravzaprav sekcija kulturno prosvetnega društva  
I. L. Ribar, ki ima bogato tradicijo, saj je  nastalo že leta 1914. 
Iz njenega dramskega »sektorja« se je  v letih izoblikovalo m o- 
»lerno gledališče mladih. Nekaj let je  v okviru tega društva de
loval satirični kabaret MOSQUITO (Moskilo — Itomarac). Lani 
Pa je začel delovati Tcatar Levo. ki nudi sedaj stalen repertoar. 
Teatar Levo im a svoje prostore (GO sedežev) v kleteh društva
1. L. Ribar in posreduje svoje predstave predvsem m ladi publiki 
dvakrat na teden. G ledališče je  v  tem res Kratkem času doseglo
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zavid ljive uspehe in je že nastopilo na letošnjem  festivalu štu
dentskih gledališč v Erlangcnu in v Zagrebu. Prav v  Zagrebu 
je  doseglo tudi nekaj pohval in celo nagrado (za režijo L bežni). 
Trenutno ima na sporedu naslednje satirične tekste: Slobodan 
Perovič: 1000 želv na sončnem nebu Andaluzije, (to je  tekst mla
dega, sodobnega beograjskega pisca, pisan v stilu vaudcvilla, 
stkan z elem enti glasbe), Zabava Slavom ira Mrožka in obe om e
njeni deli. hi so ju predstavili v Mariboru (Pintcr Brez pogovora 
in Schisgal Lbczen). Teater vodi Jovan Ristič.

In kdo je  avtor enodejanke Brez pogovora Harold Pintcr? 
Nekaj najbolj skopih podafkovt rojen 1930 v Londonu, od 1919 
dramski igTalee, in siecr pomemben igralec, od 1957 po prvi tgri 
The Room (Soba) poleg Osborna najpomembnejši sodobni an
gleški dramatik. Vendar je pred prvo dramo napisal že  veliko  
poezije, proze, raznih monologov itn. Tudi pravi, da jc  kljub 
»gledališkem u poklicu« videl in spoznal malo dram. Tej prvi tn 
uspeli igri so sledile še številne druge (največ piše pravzaprav 
za televizijo): še  The Dumb VVaiter (Nemo čakanje ali Brez po
govora). ki smo jo gledali, dalje še Tite Birthday Party (Zabava

na rojstni dan — to njegovo igro je v eni prejšniih sezon ob
ljubljalo gledališče v Celju, a jo je iz nepojasnjenih vzrokov 
umaknilo), The Caretekaer (Oskrbnik), A Night Out (Iz noči) 
in ena zadnjih dram, ki je sedaj na repertoarju Aldvv.vuelr.i The 
llom ecom ing (Prihod domov). Videli smo eno njegovih »zgodnjih« 
del, če smemo tako reči. Kadar ga morajo literarni »učitelji- 
kam opredeliti, so vedno v večji zagati; saj ga ne morejo eno
stavno priključiti skupini »angry young men« — jezljivih mladih 
mož (dramatikov) kot so John Osborne, Bernard Kojis. Harold 
VVesker in John Arden (čigar dela prav sedaj zelo uspevajo v 
New Torku). Pintcr jc presvojslvena osebnost. Bolj ga primer
jajo z Beckettom  in Ionescom (predvsem s prvim), govore o nje
govi »realistični in naturalistični poeziji« v drami (čisto drugačni 
od poezije v dramah Klliota ali Fryja). Govore o njegovih dvo
mih v absolutno resnico in v resnico sploh, o priljubljenosti 
prispodobe sobe in o čestih osebah židovskega porekla (tudi sam 
je  Žid), dalje o njegovem zamolčanju m otivov v drami itd. Vse
kakor svojstvena osebnost!

Brez pogovora je  enodejanka, ki jo kritiki im enujejo »co- 
medy ol' m enace« — komedija grožnje, komedija grozljivosti. 
Dva najeta morilca čakata nadaljnjih navodil v kletni spalnici; 
medtem se pogovarjata o športu, o gramatičnih pravilnostih in 
nepravilnostih (ali se reče: prižgi plinski štedilnik ali prižgi 
plin), torej o nesm iselnih rečeh: ko začne njun nemi »inštruk
tor« dajati navodila, najprej zahteva, da mu dasta vse, kar imata, 
potem pa naroči, naj skuhata čaj. Ko Gas prižge ogenj, dobi Ben 
Sporočilo, da mora ubiti tovariša »po znani metodi«; stojita si 
nasproti. Gas dvigne roke in zavesa počasi pada. Tako! Toliko 
in nič več! Nobenih m otivov, nobenih razlag. Le morda nekoliko  
šokiranja. Kaka grozljiva ironija, da se  v lej igri treseta »zgro
žena« morilca ob nemem zapovedniku, ko so se vendar do sedaj 
pred njim a tresli ljudje od groze. Običajne predstave so postav
ljene na glavo, ali pa stoje na nogah v P interjcvem  svetu. In 
ali ni spet v  tem primeru varnost in grozljivost sobe prispodoba 
varnosti in ogroženosti človeka v svetu. Groza prihaja nekje od 
zunaj, izven sobe. Sicer pa po prvem gledanju tako ne moreš 
reči, da si lahko spoznal to im enitno dramo, ali kdor hoče — 
antidranio! Tudi ne gre Pintcrju za enačbo 2 +  2 =  4, marveč 
2 +  2 =  X.

G ostje so nam to dramo predstavili predvsem dovolj in teli
gentno, s  posluhom za to vrsto dramatike. Režiral je  Žarko Ru- 
vidič; poskrbel je  za primeren tempo, zvočne učinke (morda le  
nekoliko prehrupna glasba), učinkovito mizanseeno. Tudi go
vorni del predstave jc  po forsiranju, crcscendu in decrescendu  
ustrezal, m ogoče bi lahko zameril Igralcema nerazločnost (za nas 
Slovence) v dikciji. Začetek predstave je  pravo doživetje! V za
htevnih vlogah sta nastopila Aea Stojanovič in Voja Miletič, 
scena je  - ila  delo Miodraga Bajiča in kostumi Tatjane Konevskc.

Za am aterje več kot povprečna predstava, torej gledališko  
vredna. Predvsem  pa je  vredna kot besedna umetnina, saj je  
bilo, če  se  ne motim, to prvo srečanje iz oči v, oči s Pinterjem  
v Sloveniji, vsaj v Mariboru. Žal pa ni bila dvorana JLA najbolj 
primerna za uprizoritev (nam eščeni zvočniki, luči, premajhen 
oder). In drugo nadvse nenavadno dejstvo jč  bilo — m aloštevilno  
občinstvo. Kar nenavadno jc, da se jc  tako malo študentov od
ločilo ogledati si to vredno dramo. Ob usm eritvi mariborskega 
gledališča, ki mora zaradi publike in financ močno »upoštevati 
razmere« in si ne more privoščiti takih eksperim entov, jc  nad
vse  čudno, da jc  ostala mladina (študentska, prosim!) indiferentna.

Kljub temu bi bilo prav, če  bi odbor Zveze študentov še kdaj 
povabil to ali podobno dramsko skupino.

TONE PARTLJIČ

■v

Študentje  
in gledališče

V stari Jugoslaviji mariborski študentje nism o im eli svojih  
gledaliških abonmajev, kakor jih imajo današnji študentje, ki 
vidijo skoraj vse operne in dramske predstave v sezoni. Im eli 
sm o samo svoje dijaško stojišče, pa še tistega si ni mogel vsak  
privoščiti, ker mu starši še za stojišče niso mogli dati denarja. 
Sam sem  im el k sreči dobrega znanca, biljeterja Voduška, ki je  
danes v pokoju, in ta m e je  mnogokrat spustil zastonj v  gleda
lišče. Čeprav nism o im eli svojih abonm ajev pa smo vseeno na 
svojem  stojišču večkrat prav revolucionarno izražali svoje m ne
nje o tem  ali o onem  gledališkem  delu, znali pa smo tudi vehe
m entno odobravati in priznavati dramatiku in izvajalcem , če so 
nas znali navdušiti.

Današnja m ladina si je  pridobila že večje pravice: gledališče  
je  postalo zakoniti del n jene izobrazbe in njenega življenja, danes 
ni potisnjena samo na stojišče, danes je  njen ves avditorij in ves 
repertoar. In prav je  tako.

V m ojih časih smo sicer javno povedali m nenje o posameznih 
predstavah, nism o pa im eli vpliva na celoten repertoar. N ihče  
nas ni vpraševal, kaj m islim o o repertoarju, ali smo z njim  zado
voljni in ali im am o kakšne predloge za njegovo spremembo ali 
dopolnitev. D anes študentje že vplivajo na repertoar: v anketah  
in svojih listih . In to je  prav. G rešijo le v  enem : hočejo im eti 
sestavljen  ves repertoar sam o iz najm odernejših in  najavar.t- 
gardnejših del. Toda tega si ne želi večina študentov, tem več le 
njih naprednejši, intelektualno razvitejši del. In tudi to je prav.

Zdaj pa moramo preiti k življenjski praksi: Slovensko narodno 
gledališče v Mariboru, ki ima tako in tako občinstvo (študentje so 
v tem občinstvu samo del), tako in tako dotacijo, tak in tak an
sam bel, žal, ne m ore v celoti ugoditi željam  naprednega dela 
študentov, kajti če bi mu ugodilo in  uprizorilo v  sezoni samo 
hipermoderna dela absurdne in podobne dramatike, bi izgubilo  
skoraj vse drugo občinstvo, ki taki dramatiki resnično ni naklo
njeno in ne čuti zanjo potrebe. Saj še  celo med študenti ni poseb
nega zanimanja zanjo. O tem  sem  se prepričal, ko sem pred leti 
sestavljal javno anketo o repertoarju in se  je velika večina štu

dentov izrekla za klasičen repertoar tako v drami kakor tudi 
v opori.

Pa tudi tisti del študentov, ki čuti potrebo zgolj po najm o
dernejši dramatiki: ah ne bi bil opeharjen, ko bi v svojem  hotenju  
prezrl vsa dramska delu preteklosti, oziroma jih sploh ne bi 
hotel spoznati? A li ne bi bila tudi njegova izobrazoa izredno 
pom anjkljiva in neharmonična? In potem listo prav zanim ivo  
vprašanje: kaj je sploh sodobno in kaj jc moderno.’i Naj mi 
oprostijo moderni in sodobni slovenski dramatiki, zame je  še 
vedno najsodobnejši in najm odernejši dramatik Ivan Cankar. 
In po moje ga še nihče ni dosegel, kaj šele presegel.

Ampak, da se razumemo: nisem proti moderni dramatiki. 
Sem  pa za dojem anje dramatike, za njeno konsum iranje pri štu
dentih v harmonično razvojnem sm islu: spoznaj najprej vse do
m ače in svetovne klasike, potlej se postopoma seznanjaj z avtorji 
najrazličnejših izmov do najekstrem nejših in najm odernejših  
(a ne samo po obliki, predvsem  po vsebini!).

V situaciji, v kakršni je, si slovensko narodno gledališče v 
Mariboru ne more (m išljena je drama) v okviru sezonskega reper
toarja (6 del) privoščiti več kot eno tako delo, ki si ga želi na
predni del mladine.

Ker pa je  žeja verjetno hujša, predlagam, da si jo najvnetejši 
pristaši ekstrem ne dramatike gasijo z lastno pomočjo: pri tem  
jim  lahko pomaga njihovo Študentsko gledališče, ki je že lepo 
zaživelo in precej obetalo, pa je nenadoma ugasnilo. To gledališče  
bi lahko vsaj enkrat na leto uprizorilo-po eno delo po njih okusu 
in potrebah. Mariborsko gledališče jim bo pri tem  pomagalo z 
režiserjem , s kostumi in rekviziti, zato ni nobenega zadržka. In 
to bi bila v dani situaciji najboljša in najrealnejša rešitev.

Sploh bi bilo potrebno več prisrčne povezave med študenti 
in gledališčem . Tudi v organizacijskem  pogledu: ne bi bilo napak, 
ko bi osnovali povezovalni odbor, ki bi skrbe) za povezavo med 
študenti in gledališčem : študenti bi sporočali gledališču svoje  
želje in potrebe, gledališče pa študentom svoje predloge in po
trebe. Po tej poti bi mnogo hitreje prišli do sporazumov kakor 
po poti m edsebojnega nerazum evanja in spopadov. Ko bi gleda
lišče spoznalo, da študentje gojijo živ interes za gledališče, da 
živijo z njim in da jim gre res za njegov obstanek in razvoj, bi 
bilo mnogo prej pripravljeno ustreči njih željam  in okusu, tako 
bi študentje im eli mnogo več priložnosti in tudi pravice pri so
oblikovanju repertoarja.

Z geslom: študentje, več ljubezni do gledališča! in: gledališče, 
več pozornosti do študentov! bi lahko im eli korist od tega oboji. 
Le tako, z ustvarjalnim  dialogom bi lahko vzpostavili ravnotežje 
na relaciji študentje—gledališče. Kajti gledališču res ne more 
biti vseeno, kakšno m nenje imajo o njem  študentje, nasprotno: 
vsako gledališče želi im eti študente na svoji strani, saj se je že 
neštetokrat izkazalo, da je to njegovo najboljšo in najdragoce
nejše občinstvo.

DUŠAN MEVL.JA

tako menijo, moramo razvcselMi z novico, ki jo je v potek. 11. no
vembra. in v soboto, 12. nov. t. 1.. objavilo slovensko časopisje. 
Njen sm isel je tale: Žirija sklada za rr.v.pis osrednjega spomenika 
revoltu?V v Mariboru razglaša nagrajence natečaja, k; se ga jc 
udeležilo enaindvajset kandidatov. V sobotni številk i »Večera«, 
iz katerega povzemamo te novice, pa so objavili fotografijo pzvo- 
nagrajc nega osnutka, ki je delo akadem skega kiparja Slavka 
Tihca in dipl. ing. arh. Branka Kocmuta. Napis pod fotografijo 
med drugim vsebuje tudi ta dvp stavka: »Spomenik bo stal v 

'bližini k atola Slavijo in predstavlja prav izvirno rešitev: dve 
prlikirogl.i z reliefi. Kakšna bo velikost človeka v primerjavi s 
■oomenikom, kaže naša fotografija.« (»Večer«, sobota 12. nov., 
št. 2G3). Iz nje je razvidno, da bo spomenik, ki je približno štiri
krat ve. X od človeka, meril v višino nekaj manj kol sedem m e
trov. (Torej bo vsekakor velik spomenik.)

Napis pod fotografijo pa končuje tale napoved, nasvet ali 
predlog: Prav bi torej bilo, če  bi začeli kmalu zbirata sredstva
za novi spom enik, posvečen revoluciji.« Notica torej vsebuje prav 
•vse, kar naj bi občane Maribora navdušilo za novi spomenik: 
pohvalno oceno, preprosto tehnično razlago in moralni nauk. 
Manjka ja mikaj, kar bi bilo nedvomno najzanim ivejše: to je 
približna vsota, ki jo bodo potrošili za gradnjo spomenika in  za 
ureditev popolnoma neurejenega okolja.

polemika

Spomeniki
PO VZETO  PO ŠTUDENTSKEM  LISTU TRIBUNA

Spom eniki so  kipi iz različnih snovi aid pa so kosi obklesanega 
kamna, ki jih postavijo na javni prostor, jiih dvakrat ali trikrat 
na leto akraeiijo s  c v e t j e m .. .  ir, to je tudi; vse. Vsak spom enik  
jo v glavnem  posvečen preteklosti ali pa umrlim ljudem. Tej 
poglavitni funkciji s e  pri nas pridružuje še  ena: utilitaristična  
fupkeija. Spom enik naj vzgaja, spodbuja, bodri, opominja, vendar 
ne v estetskem , tem več v idejnem  sm islu. To velja predvsem za 
spomehiiue v spom in narodnoosvobodilni borbi. Marsikak spom e
nik pa je poučen še  v drugotnem sm islu, ki se  mu pravi: nepo
trebna investicija.

Zadnji spom enik takšne vrste so v Mariboru postavil; menda 
pred tremi loti, to je  Babičev spom enik Borisu Kidriču.

Prvi ugovor zoper prejšnjo trditev je lahko na primer mne
nje, k; pravi, kako je  vendar sp,oh možno dvom iti o  sipomeniku, 
posvečenem  spominu Borisa Kidriča. To m nenje najbrž zastopajo 
ljudje, k i menijo, da je  spomenik, posvečen velikem u človeku, 
že kar avtom atično veliko kiparsko delo. Tako gledanje omogoča 
razne špekulacije, ki nimajo z  um etnostjo nobene zveze. Ena 
iizmed njih je  ta, da spom eniki take vrste niso do tolike mere 
dostopni kritiki kol ostala »nepolitična« kiparska dola. Zato jih 
ofirialnj um etnostni kritik; ali hvalijo ali pa sploh ne spregovore 
o  njih. Neoficialmi kritik Brace Rotor pa jc o  tom  spomeniku  
med drugim napisal tudi naslednje vrstice: »V javnosti precej 
razširjena interpretacija spom enika pravi, da se  Kidrič tu dviga 
nad slovensko zgodovino. Takšne vrste interpretacije z  delom  
nim ajo nobene dejanske zveze tn so  pri kakršnikoli um etnosti 
odveč. To je  deklaracija, ne pa vsebina. (Tribuna, 4. marca 1964, 
št. 6). Da, to je  sam o deklaracije, k; apriori zagovarja obravna
vano kiparsko delo ne glede na njegovo dejansko vrednost, hkrati 
pa omogoča nadaljevanje s  slabim i in  zato nepotrebnim i spom e
niki, katerih stvaritelji svojo nesposobnost skrivajo pod etiketo  
'e&ike ideje.

Drugi razlog za dvom glede upravičenosti obstoja takšnih 
grondomamskih spom enikov pa je  bolj banalen, vendar je  v da- 
n. šnjem  stanju jugoslovanskega gospodarstva izredno pereč. Za
sledim o ga v  že prej om enjeni Icrvtilei: »Človek ima nehote vtie, 
da jc  denar za spom enik btl in da ga jc bilo treba za vsako ceno 
porabiti, po drugi strani pa skoraj vse kulturne institucije v 
istem  kraju životarijo z  m inim alnim i sredstvi, precej manjšimi, 
kot so jih porabili za spom enik.«

Marsikomu so  bo zdelo obujanje polem ike okrog K idričevega 
spomenika v Mariboru neaktualno in nesm iselno, Teda vse, ki

Spomenik bo nedvomno stal in sicer prav tali in v takih  
dim enzijah, kot sta si ga zam islila projektanta. Nobenega dvoma  
tudi ni o  tem, ali bodo zanj našli dovolj sredstev. Spomenik, 
posebno spom enik posvečen revoluciji, ni poslopje- nove bolnice, 
ki ni nikomur posvečeno in so mu zaradi tega usahnile investi
cije, tako, da bo potrebna že preizkušena metoda nabiranja de
narja za take stvari: sam oprispevek ali milodar. Bolnica ni dom 
političnih oroanizacij, za čigar luksusno hiLtonovsko zgradbo s  
sijajno notranjo opremo pred časom ni bil potreben noben, vsaj 
direktni sam oprispevek. V bolnici se ne dogajajo tako pomembne 
stvari, da bi polnile uvodnike slovenskih časnikov. \

V Lem odstavku bo morda kdo zasledil nestrpen ali oeGo od
klonilen odnos ne sam o do spom enika revolucije, tem več tudi do 
revolucije sam e. Nasproti takemu mnenju pa postavljam  nasled
njo tezo: Naša povojna generacija, k; ni sodelovala v revoluciji, 
ima do nje povsem  drugačen odnos, kot generacije, ki so se  je 
neposredno udeležile. Revolucija živi predvsem v preteklosti teh 
ljudi, te  preteklosti pa v nas ni. Zato naša generacija sodi o  njej 
na podlagi sedanjega, današnjega delovanja ljudi, ki so  v njej 
aktivno delovali. Zato tudi ne morem razumeti, kako je mogoče, 
da naša družba daje spomenikom prednost pred bolnicami, šolam i 
in stanovanji. Mi mladi to doživljam o kot m istifikocijo revolu
cije, kot neke vrste religiozni odnos do nje. Dozdeva se nam, da 
nekateri revolucijo enačijo s  krščanskim Bogom in da spomin  
nanje ohranjajo v obliki njenega kulta, ki pa nas mladih ne pre
priča. Zato sm isla revolucije n e  bomo doživeli preko nekega spo
menika, tem več ga bomo razumeli sam o preko uresničevanja idej, 
ki so  nekoč vodile revolucijo. Mednje pa gotovo spada tudi dejan
ska sk4> z  zdravstvo, šolstvo in stanovanja. Vse dotlej, dokler  
bodo občani Maribora in  okolice prisiljeni odhajati na delo v 
tujino, dokler nikakor na bodo mogli najti sredstev za dograditev 
poslopja novo bolnice, dokler bodo ljudje stanovali v opuščen.h  
mrtvašnicah (beri eno zadnjih štev ilk  Tovariša), spom enik, posve
čen revoluciji, ne bo poveličeval revolucije. Pričal bo kvečjem u  
na eni strani o  zelo laskavem m nenju, ki ga nekateri im ajo o  naši 

»družbi (posredno tudi sami o  sobi kot o  njenih najodličnejših  
predstavnikih), po drugi strani pa bo kazal pravi, nopotvorjen! 
obraz te družbe. Spomenikov razkolu med tcor.jo In prakso pa 
vendar ne bomo poslavljali?

Sele ko bo dovolj šolskih poslopij, dovolj človeka vrednih 
stanovanj, ko l>o dovolj udobnih bolnic, ko bo dovolj dela za vse 
-lašo ljudi, bo spomenik revoluciji resnično spomenik družbi, 
k, je revolucionarna. Dokler pa razni odnosi v naši družbi ne 
bodo »adoe+.io urejeni, bodo taki in podobni spom eniki pričali 
ramo o  razkolu med terci.jo in prakso. Samo o razkolu!

PETER BALOH

KUD Študent  

T ežave  in načrti
Znano in že v ečk ra t  p o t r je n o  d e js tv o  je, da  j e  meil 

š tud en ti  m a r ibo rsk ih  v iš jih  šol vso p rem a lo  z a n im a n ja  za 
k u l tu ro  in za k u l tu rn o  u d e js tv o v an je .  D a  bi to s t a n je  v sa j  
n eko liko  poprav il i ,  so š tu d e n t j e  p re d  leti u s tanov il i  Š tu 
den tsko  k u l tu rn o  um etn išk o  druš tvo ,  ki n a j  bi s svo jim  
obsto jem  p om agalo  dv ign it i  k u l tu rn o  rav en  m ar ib o rsk ih  
viš ješoleev. P ro s to r i  d ru š tv a  so b ili resda  neko liko  tesni,  
a d e ja v n o s t  se je  k l ju b  temu začela  razv i ja t i ,  p a  tudi u sp e 
hi niso izostali.

Letos, ko so j e  ŠKUD p rese li lo  v nove in več je  p ro 
store, j e  bilo  p ričakova li ,  da se bo tudi z a n im a n je  zan j 
nekoliko dvignilo. In  res je Š tudentska  zad ru ga  d ru š tvu  
odstopila  del p oh iš tva  in p isa ln i  s t ro j ,  f inančno  v p ra š a n je  
pa je  vsa j  v osnovi rešeno. T oda k a j  j e  s č lans tvom ? Vod
stvo ŠKUD je  poslalo  na  vse m ar ib o rsk e  v iš je  in s r e d n je  
šole. pa tud i na vodstva  ZMS v go sp od arsk ih  o rg an izac i jah  
okrožnico , v k a te r i  j e  zelo v l ju d n o  priporoča lo ,  n a j  se 
č im več š tuden tov ,  d i ja k o v  in de lav ske  m lad in e  včlani v 
š tu d e n ts k o  k u l tu rn o  um etn išk o  druš tvo .  O dziv  je  b il  iz
red no  skrom en, saj so se okrožnic i  odzvale  od v iš j ih  šol 
le  V IŠ ,  VAŠ in VEKŠ, od s r e d n j ih  šol pa  sam o p e d a go ška  
g im nazija ,  ki je p r i ja v i la  p re c e j šn je  število  d ek le t  za  Pol
ki. >rno skupino. Vse ostale  v iš je  šole, s r e d n je  šole in go
sp od arske  o rgan izac i je  so p rav  n e v l ju d n o  molčale. P r e d 
vsem in povsem n e ra z u m lj iv o  je, da na o k rožn ico  ni o d 
govori la  pedagoška  a k ad em ija ,  ki bi m o ra la  b it i  p r a v  go
tovo še n a jb o l j  z a in te re s i r a n a  za obsto j ŠK UD  in za a k 
tivno de lo  v n jem . N a jb o lj  d ras t iče n  p r im e r  n e ra z u m e v a 
n ja  pa j e  v se k a k o r  ek on om ska  s r e d n ja  šola. Vodstvo le-te 
je  poslalo  ŠKUD odgovor,  v k a te r e m  j e  ja s n o  izraženo  
m n en je ,  da za d i j a k e  n e  v e l j a jo  ista p ra v i la  ko t za  š tu 
d en te  in da po tem ta k e m  svo jim  d i ja k o m  ne  bodo p r ip o 
ročali vstopu v ŠKUD. O b  tem  odgovoru  se la h k o  m irn o  
vprašam o, ali g re  p r i  v se j  s tv a r i  za p a p i rn a ta  p ra v i la  ali 
za sod e lov an je  v k u l tu rn i  o rg an izac i j i?  V sek ak o r  la h k o  
p r i t rd i ln o  odgovorim o sam o na  d ru g i  del v p ra š a n ja ,  p r i  tem  
pa  vseeno ni jasno ,  k a k šn a  in k a te r a  so t is ta  p ra v i la ,  k i  
bi d i ja k o m  onem ogoča la  vstop v ŠKUD. D a ta k šn ih  p r a 
vil ni. jc  ja sn o  d okaza lo  vodstvo ped agoške  g im nazije .

O b vseh teh d e js tv ih  j c  norm alno ,  da se na ŠK UD  ču 
t i jo  neko liko  p rizade t i ,  suj si t a k e g a  r a v n a n ja  n e k a te r ih  
šolskih zavodov in gospodarsk ih  organ izac ij  res niso za 
služili.  Na, k l ju b  tem u j im  j e  uspelo zb ra t i  n e k a j  č lanov  
in delo  v d ru š tv u  j e  že s lek lo  s polno paro . O b s ta j a jo  si
c e r  še določeni p rob lem i,  ki pa ne  m o re jo  vp liva ti  na  ce 
lo tno  de jav no s t .  1’e rc č  j c  na p r im e r  p ro b lem  pros to rov  za 
vaje, ki jih  im ajo  za sedaj k a r  v poslopju cen tra  za g las
ben o  vzgojo. N a je m n in a  j c  p rev iso ka  in upajo , da  bo v p r a 
š a n je  č im p re j  rešeno. P r i m a n j k u je  tud i k o reografov  za 
fo lk lo rno  skupino , k i  so b ili do seda j  z m e ra j  š tu d e n t je ,  
n u je n  pa  bi bil poklicni k o reograf .  S icer  so v p ra š a n ja  za
dovo lj ivo  re šena  in vodstvo ŠKUD je  m n en ja ,  d a  bo delo  
d ru š tv a  letos b og a te jše  ko t k d a jk o l i  p re j .

Kot vsako  leto j c  tudi za le tos  p red v id e n  p ro g ram  n a 
stopov posam eznih  sk up in  SKUD. š tu d e n ts k i  o d e r  n a  p r i 
m e r  že vadi u p r izo r i tev  nov ite te  m ladega pisca, za k a r  so 
ang až ira l i  celo p ro fes io na lneg a  rež ise r ja .  S te m  delom  bo 
o d e r  n a jb rž  nastopil na m a jsk em  fes tiva lu  š tu d en tsk ih  g le 
dališč  v Z agrebu , p ra v  gotovo pa v M ar iboru  in  v o k o li
šk ih  več jih  k ra j ih .  Po leg  tega p r ip r a v l j a  ŠKUD tud i go
s to v an je  fo lk lo rne  sk u p in e  v Bratislavi.  P r i  tem  o b s ta ja  
tud i možnost izm en jav e  slovašk ih  in m a r ib o rsk ih  k u l tu rn ih  
skupin .  Pevski zbor  n a m e ra v a  v rn i t i  ob isk  š tu den to m  i/. 
P r iš t ine ,  k i  so le tos  v mesecu m a ju  gostovali v M ar ib o ru  
s svo jo  fo lk lo rno  skupino . P ra v  gotovo pa bo v našem  m e 
stu nas to p i la  fo lk lo rn a  sk up in a  in pevsk i zb o r  ŠKUD, p r e d 
v idena  pa  so tudi go s to v an ja  po okolišk ih  mestih .

N a job sežn e jš i  n a č r t  d ru š tv a  j e  p rav  gotovo nas top  fol
k lo rn e  sk u p in e  in p ev sk eg a  zbora  v A vstr i j i ,  k j e r  bosta ti 
dve  skup in i p r i red i l i  kon ce r t  našim delavcem , ki d e la jo  v 
te j  d ržav i .  N astop  p r i r e ja  ŠKUD s k u p a j  z Zvezo k u l tu rn o  
p ro sv e tn ih  o rgan izac i j  v M ariboru ,  ki je  tud i g lavni o r 
g an iza to r  tak šn ih  gostovanj.  Vse kaže. da  bo v zvezi s tem 
p riš lo  še do  n a d a l jn j ih  gostovanj ŠKUD v Avstr iji .  Vse
k a k o r  je t r eb a  to ak c i jo  toplo  pozdrav i t i  in ji d a ti  vso 
možno m a te r ia lno  in m o ra lno  podporo.

Kot vidimo, jo  p rog ram  š tu d e n ts k e g a  k u l tu rn o  u m e t
n iškega  d ru š tv a  zares  pes te r  in obsežen, tak o  da  lahko  sa 
mo še  upamo, da  ga bodo uspeli rea l iz ira ti .

BOJAN KAVČIČ
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Hrucorski
OD 7. DO 14. N O VEM BRA JE BIL  

V M A R IB O R U  T R A D IC IO N A L N I  
B R U C O V S K I  T E D E N ,  V 
K ATEREM  SE JE ZV R ST IL O  PET  
K U L T U R N IH , ŠPO R T N IH  IN Z A 
B A V N IH  PR IR E D IT E V . ŽE U V O 
D O M A  LA H K O  Z A PIŠE M O , D A  SO  
B IL E , KOT N A V A D N O , K U L T U R 
N E  PR IR E D IT V E  SL A B ŠE  O B I
SK A N E , M EDTEM  KO JE IM EL  

N A JV E Č  O B ISK O V A L C E V  B R U 
C O V SK I PLES.

B R U C O V SK I TED EN  je  trad icio 
n aln a  jesen sk a  prired itev  m arib or
sk ih  štu d en tov . O srednji nam en teh  
p rired itev  je  p r iteg n itev  n o v in cev  na  
m arib orsk ih  v išjih  šo lah  k izv e n štu -  
di,iškem u u d ejs tv o v a n ju  v  okviru  
štu d en tsk e  organ izac ije  in  obenem  
prikaz ce lo tn eg a  dela  v  Z vezi š tu 
dentov . Obe ti dve na log i je  le to šn ji  
brucovsk i ted en  slab o  opravil. V ečin e  
p rired itev  so  se  u d elež ili star i š tu 
d en tje , m edtem  ko je  b ilo  na v seh  
p rired itvah  razen na p lesu  le  m alo  
n o v in cev , k aterim  je  ta teden  p ra v 
zaprav nam en jen . N a d a lje  ni bil t e 
den  prikaz d ela  ZŠ, sa j je  so d e lo 
v a lo  le  u red n ištv o  K A TED R E, m ed 
tem  ko K U D  ŠT U D E N T  ni p r isp eva l 
prav  nič k program u. K ljub  tem u  
ni m ogoče  reči, da teden  ni u spel. 
D el sv o je  n a loge  je  ven d ar  dosegel. 
D al je  m estu  posebno, š tu d en tsk o  
o b e lež je , ki bi se  pravzaprav  m oralo  
ču titi na vsa k em  koraku ne le  ob  
tednu , am pak v es  čas, v  p ozitivn em  
sm islu , seved a .

L etošn ji B R U C O V SK I T EDEN se  
je  pričel z o tv o r itv ijo  razstave  m la 
dega  lik o v n ik a  V L A D IM IR A  K O 
RO ŠC A, štu d en ta  ped agošk e  ak a d e
m ije. R azstavo  je  v  K lubu m lad ih  
odprl p red sed n ik  ZŠ M VZ D U ŠA N  
IV O ŠE V IC . V sv o jem  kratkem  p o 
zd ravn em  govoru  se  je  za h v a lil 
m ladem u u m etn ik u  -za skrbno pri
p ra v ljen o  razstavo . D U ŠA N  IV O ŠE 
V IC je  obenem  z o tv o r itv ijo  ra zsta v e  
n a ja v il tud i za četek  trad icion a ln ega  
b ru co v sk eg a  tedna.

V L A D IM IR  K O R O ŠEC je  v K lubu  
m lad ih  ra zsta v il m o tiv e  iz P tu ja  v 
tušu , gra fik e, o lja  in akvarele . R az

v besedi

sta v o  si je  o g led a lo  okrog 500 m ladih  
o b isk o v a lcev .

U red n ištvo  K A TED R E je  p r ip ra v i
lo na v išji ek on om sk o  kom ercia ln i 
šo li razgovor o v seb in i lis ta  R azgo
vora  se  je  u d elež ilo  preko 40 p ro fe 
sorjev , štu d en to v , m la d in cev  in so d e 
la v cev  lista . P o u v od n ih  b esedah  
uredn ik a  K atedre SL A V K A  P U K L A  
se  je  razv ila  ž iv a h n a  razprava. P r i
sp ev k e  nek ater ih  d isk u ta n to v  na 
K A T E D R I O K A T E D R I o b jav ljam o  
na 4. stran i te  š tev ilk e .

Za četrtek  zv ečer  je  b il nap oved an  
nastop  član a  SLG  iz C elja  M A R JA 
NA D O L IN A R JA , ki je  nam eraval 
nastop iti z rec ita lom  SPO M IN I IN  
SA T IR A  (iz del Ivan a  C ankarja).

Z nani dram sk i u m etn ik  je  tokrat  
zelo  razočaral m lado pu bliko . Le n e 
kaj ur pred nam eravan im  nastopom  
je  od p oved a l n astop  zaradi n en ad n e  
sp rem em b e program a v SLG  v  C elju. 
Ta n ep r ijetn i dogodek m eče zelo  
slabo  luč, n e  sam o na M arjana D o li
narja , te m v e č  tudi na upravo g led a 
lišča , ki ni b ila  sp osob na om ogočiti 
č lan u  n jih o v eg a  a n sam b la  teg a  n a 
stopa.
.  Isti dan je  tud i b ilo  šp ortn o  te k 
m o v a n je  v  m alem  n ogom etu  in  v  o d 
bojk i. T ek m o v a n ja  v  m alem  n o g o 
m etu  se  je u d elež ilo  pet ek ip , v  o d 
bojk i pa tri. Z m agovalcem a: v išji te h 
n ičn i šo li, k i je  zm aga la  v  m alem

(N a d a ljev a n je  na 9. stran i)

ii im m    ж ж и м ш ш а с з а в

dežjem in snegomKrpanov
V saka  tradicija im a sooj čar in 

priolačnost. Tradicija  sprejem anja  
ze lenceo-brucov m ed  odrasle in zre
le je  gotooo tako  stara ko t a k a d e m 
sko  tzobražeoanje, zato jo  že zaradi  
čast i t l j ive  starosti in očasih »dvom 
lj ivega glasu*, tako  zelenci-bruci kot  
stare ba jte  te žko  pričakuje jo . (Zlob
ni je z ik i  so na le tošnjem  K rpa no vem  
d rču  ka r  z odra govorili,  da bruco-  
van je  težko  p r ičaku je jo  tud i pro fe 
sorji, k i  pridno  gledajo  o dno  ko
zarca, saj im ajo  tokrat p red  .strogim  
sodnikom , o ka terem  pravljice  p r i
poveduje jo ,  da ponoči stoji z  va ljar
je m  za oratmi, o t ip lj iv  in opravič
l j iv  izgovor: bil sem na brucooa-  
nju .)

No, in ka ko  je letos K rpan  opra
v il  svojo do lžnos t? Lepo po vrsti. 
N a jp re j  si p reds tavlja jte  krdelo  
preplašen ih  zelencev, k i  so se še 
pred  meseci na m a tu ra n tskem  i lav  ju  
proglasili za naj-, naj-, n a j - . . .  S e 
d a j  pa j ih  je  kot strela z jasnega za 
dela degradacija (n eka j  takšnega kot  
to l iko  opevana rotacija): postali so 
na jbo l j  zeleni , najbolj  n e z r e l i . . .  in 
še m arsikaj.  Nato si zamislite  n ek o 
liko  manjšo , toda bolj urejeno in  se
veda popolnom a resno krdelo  s ta 
rih bajt. K tem u še dodajte  četo po
polnom a pijan ih  biričev, minis tra  
Gregorja in Mariina Krpana, seve
da. No, in če ose to združite , im ate  
tradicionalni sprevod  skoz i  mesto.  
Š tu d e n t je  V E K Š  so edini, k i  se m e
stu  »dostojno< oddolž ijo  za gosto-

drč med
l jub  je, ki ga uživajo. V dveh urah, 
kolikor  traja sprevod, naredijo  po  
m estnem  središču takšen trušč, da si 
l ju d je  ob koncu  oddahnejo, da je 
bruco van je  le enkra t na leto, nada
lje sprevod  štiri- ali p e tkra t zaus ta 
vi m ariborsk i  (ve lemestni)  promet,  
na Trgu svobode pa se š tud en tje  z 
n e k a jm in u tn im  truščem  oddolžijo  
spo m inu  na aka dem sko  svobodo . . .  
Na hitro obudijo  spom ine  starejših  
kolegov, ki še pomnijo, da je  tud i  
aka dem ska  svoboda vladala o Ma
riboru: obisk  predavanj še ni bil o b 
vezen, sobota je bila >dari gospodov« 
in š tudentov ,  a kadem ska  četrt pa je 
bila tako udom ačena in priljub lje
na. da so jo že začele p revzem at i  
Široke l judske  m nožice  na najrazlič
nejš ih  področjih.

Po krajšem  prem oru je sledil od 
h od  v  Rogaško Slatino, k jer  je  bila 
osrednja  »slovesnost*. V stop  o a v to 
bus je bil popolnoma miren in d i
scipliniran kakor smo_ pač Slovenci  
navajen i ob sobotah popoldne na 
najprom etnejš ih  progah ah pa na lo
ka ln i »dvojki*. O b pr ihodu  p R o
gaško Sla tino smo opazili, da so b i 
riči slabo opravili  svojo dolžnost. Za 
na m i je prispel tud i na jbo l j  nezaže
len slepi potnik: dež.

Program brucovanja  je poteke l o 
najlepšem  (skorajda p reve l ikem ) m i 
ru. Stare bajte in profesorji so za 
m an  z nestrpnostjo  pričakovali n a j 
pom em bn e jš i  dogodek: spus t  po dr
či. Dekleti ,  k i  sta zastopali nežnejši

spol zelene ve je  VEKS, sta namreč  
imeli o zk i  krili , pa ka j  več ko l  n or
m aln i m in i  »k o t le t< ni bil na spore
du. Bruci se ob zrelostni p re izkuš
n j i  niso najlepše izkazali: n jihovi  
odgovori  so bili skorajda tako  ne
zreli in n eum n i ko t vprašanja.

N euradni zrelostni izp it so bruci  
ob »šanku< pa kar dobro opravili . 
N ekoliko  se j im  je še poznala nego
tovost in srednješolska preplašenost, 
toda po tretji ah če tr t i  čaši so imeli  
roke že  popolnom a mirne. Na zrač
no rekreacijo  pa so odšli navadno  le 
n eka j  tre n u tko v  pred starimi ba j ta 
mi

Brucke, ta osrednja zanim ivost  
vsakega tovrstnega sejma, pa so bile 
popolnom a po SU S  (š tuden tsk i  un i
verzaln i standard). V oblekah in 
toaletah, ki sm o jih imeli »čast v ide
ti že na m a turan tskem  plesu, niso  
bile nič ka j  več zrele ali pa celo ne
dostopne Kar pridno so gledale po 
starih bajtah, vendar bruci trdijo, 
da so se oni bolje odrezali. No že  
mogoče, saj je na jveč  j i  Don l lu a n  
m ed  starim i ba j ta m i tam proti po l
noči žalostno stal ob >šanku< in 
uradno  izjavil:  »O de k u l t u r a . . .  Tri  
sem imel že tako  rekoč v rokah pa 
so m i  vse tri ušle z  n ek im i  z e l e n c i . . .  
Pa še av to  sem posebej spucal za 
to s lo ve sn o s t . . .  pa imaš hudiča ..  .« 
(P ike  pom enijo  n e ka j  daljših  požir
ko v  iz več kozarcev.)

Koliko  so spili, polomili kozarcev  
in ko l iko kra t  je  kd o  zapel tisto p r i

l jub ljeno  arijo iz Rigoletta, m i ni  
znano. Dobil sem  le poročilo urada  
za na jdene  predmete:

2 po lom ljena  dežn ika ,
1 levi m o šk i  in
1 desni žensk i  čevelj,
2 m odrčka,
1 vrečka  z neznano  vsebino in
t zobna krtačka.
(Mamici, ki je  iskala nekai,  kar je  

izgubila  n jena hčerka-brucka ,  m o
ram žal sporočiti, da se takšne  s tva 
ri ne vračajo in da je izguba le — 
te zadeve  na brucovanju  skorajda  
normalen pojav.)

N e ka j  dn i po brucovan ju  sem zve 
del, da je jed i ln ik  za odlično večer
jo  sestavil znan  ku linaričn i s troko v 
n jak ,  sicer predsednik  Zveze š tu d en 
tov na šoli. 'Zlobni je z ik i  govorijo, da  
je  o času, ko so delili večerjo, izg i
nil v  neznani smeri in se je vrnil,  
ko se je  zares kislo zelje že spopri
ja te lj i lo  i z n ov im  položajem. Ne
uradno  smo slišali, da se za tega  
s t ro k ovn ja ka  zan im ajo  že neka teri  
priznan i hoteli iz tu jine in n eka j  do
mačih, da bi j im  sestavljal jed i ln i
ke.

S T A R A  B A J T A
P. S.: N abiram  moči za nada ljn ja  

brucovanja  in do takra t nasvidenje .  
Ce bo na k a k šn e m  jed i ln iku  pečeni
ca s k is lim  zeljem, me, prosim, tele
g ra fsko  obvestite , da pridem  p ozne
je. S. B.
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»Pozor, snem am o drugi kader!-« je 
dejal mlad fant, ki je stal zraven ka
m ere in je bil po vsej verjetnosti reži
ser. Črnolaso dekle je steklo nekaj ko
rakov naprej . . .  »Pazi, malo bolj na 
desno, ne oziraj sc.«

Ugotovil sem , da je  to gotovo glavna 
igralka, saj so bili vsi do nje dokaj po
zorni. Potem se je  za nekaj časa vse  
ustavilo, kajti snem alec je  nekaj po
pravljal okrog kamere.

Iz razgovora z režiserjem  sem  povzel, 
da skupina obstaja šele nekaj tednov  
in da je to njihov prvi skupni film . 
Ekipa sc im enuje VDV 8 in jo sestav
ljajo snem alec Špjevak Vlado, študent 
višje stom atološke šole v Mariboru, 
ostali čiani pa obiskujejo mariborsko 
prvo gim nazijo in se že nekaj let zani
m ajo za film sko umetnost.

»Glavna ideja film a je  vprašanje  
eksistence nekega individua, v  tem pri
meru m ladega dekleta,« je  dejal reži
ser. »Dekle se spom inja svoje bližnje  
preteklosti in jo poizkuša prikriti. Ven
dar ji to ne uspe, kajti v  srečanju s 
svojo veliko ljubeznijo postane takšna,

V D V  8  S I M E I H A
POZOR, SNEMANJE! TE BESEDE SEM ZASLIŠAL, KO SEM ZAVIL IZ 

MAISTROVE ULICE PROTI PARKU. NAJPREJ NISEM VEDEL, KAJ NAJ TO 
POMENI, POTEM PA SEM NENADOM A ZAGLEDAL VELIKO GRUČO LJU
DI, KI SO SE PRERIVALI OKROG NEKEGA ČLOVEKA. STOPIL SEM BLI
ŽE IN PRESENEČENO VRGEL POGLED NA MAJHNO 8 mm KAMERO, KI 
JE STALA MED LJUDMI.

kot je bila prej.« V kratki tišini, ki je 
nastala, je  povzel besedo snem alec. 
»Snem am o z barvnim ferrania film om , 
ki jc izredno občutljiv na svetlobo, za
to moramo biti zelo previdni pri izbi
ranju snem alnih dni. Vreme nam ni 
naklonjeno, zato bomo za drugi del fil
ma poskušali ujeti nekaj lepših dni po
zim i. Gotovo vas bo zanimalo, da bo 
film  zvočen, kar pa je za 8 mm film e  
prava redkost.«

Ko sem jih povprašal o načrtih za 
bodočnost, so postali vsi neznansko ži
vahni. Govorili so kar povprek in ko
m aj sem uspel ujeti nekaj osnovnih  
m isli.

Radi bi snem ali še več film ov, ven
dar pa so težave predvsem firfančnega 
značaja. Film i so dragi in le redkokdaj 
je  m ogoče dobiti zares kvaliteten film  
za 8 mm kamero. Njihova največja že
lja  pa je nova in sodobna kamera pen- 
taflex.

Po snem anju sem  se  poskušal še se
znaniti z glavno igralko. Bilo je  dokaj 
težavno, kajti okrog nje je  bila pre
cejšnja gneča in moral sem  stopiti naj
m anj dvem a oboževalcem a na kurji 
očesi, preden sem  prišel do nje.

»Vaš prvi nastop?«
»Da, še nikoli nisem  snem ala. Bila  

sem  presenečena, ko je pred dnevi sto

pil k m eni režiser in m e vprašal, ali 
bi hotela igrati v njegovem  film u. Se
veda sem ponudbo takoj sprejela, kajti 
to je  največja želja vsakega dekleta.«

»Ali bi želeli šc kdaj nastopati pred 
kamero?«

»Vsekakor, postati hočem igralka,' 
Verjetno sc bom vpisala na akadem ijo 
za radio, film , televizijo in gledališče* 
seveda če bom uspešno opravila spre
jem ni izpit.«

»Kako sodelujete z režiserjem ?«
»Ne bi mogla reči, da so najini od

nosi slabi. Režiser im a prav poseben  
prijem  pri usm erjanju svojih igralcev. 
Menim, da ima vse kvalitete bodočega 
režiserja celovečernih film ov.«

»Kaj m enite o ideji film a?«
»Bolje bi bilo, če bi me vprašali o 

moji vlogi. Ta m i zelo ustreza in upam* 
da mi bo kreacija uspela.«

Zahvalil sem sc ljubki Vesni za raz
govor in zapustil snem alno ekipo.

Mislim, da mi bo dan še dolgo ostal 
v lepem  spominu, saj sem  spoznal sku
pino mladih ljudi, ki so, lahko rečem* 
pravi entuziasti.

MILIVOJ SKLEPIC

Ž9Š JE PONOVNO ZAŽIVEL
Ko stopaš skozi široki hodnik, se ti 

zdi, kot da si v zelo lepo urejeni to
varni. Na obeh straneh hodnika ne 
manjka lopo urejenega zelenja in poču
tiš se kot v  pravem čudežnem svetu. 
Po ušesih ti bobni žvenketanje kladiv  
in ropotanje strojev. Nahajaš se  na 
hodniku delavnic. Počasi se  privadiš 
temu vrvežu in počutiš se kot doma, s i-  

.cer ne m anjka tudi tihih prostorov, v 
katerih se tudi vodi delo, seveda so to 
učilnice. Kdo ne bi uganil, kje je  ti
šina, v  učilnicah vendar, kjer profesor
ji neusm iljeno sprašujejo.

Počasi hodiš po hodniku in m isli ti 
hite na probleme, s katerimi se sreču
ješ vsak dan. Mladi sm o in vsakdo ima 
neki problem, neko nagnjenje. Ce spra
šuješ dijake, kakšni problemi so pred 
njim i, se ti v sili m isel, zakaj jih spra
šuješ, ko sam veš vse, kar teži mlade. 
Tu so želje po velikih uspehih, želja  
postati kvalificiran. Pa še več, nekateri 
strem ijo za tem, da se  naprej izobra
žujejo. In prav na koncu se  vprašaš, 
kje je forum, ki rešuje probleme dija

kov na šoli. Seveda mladinska organi
zacija in vodstvo šole?

Cc pogledaš delo vodstva šole in m la
dinske organizacije, opaziš, da je pri
zadevnost obeh dati dijaku čim več, da 
bo čim bogatejši z znanjem  zapustil 
šolo. Vodstvo m ladine rešuje probleme 
vseh, skuša podati vsakem u dijaku, ki 
im a problem, seveda, pravo smernico, 
s katero si lahko pomaga.

Velik problem je učni uspeh, ki tare 
dijake. Le-ti pa so vse premalo priza
devni in učenje jim včasih dela pregla
vice. Trdijo, da hočejo zabave, toda 
kdo naj uresniči želje .vseh . Mnogo
krat nastane vprašanje, kaj dati m la
dim, da se sprostijo, da se njihove mi
sli predajo veselju, smehu, šali. Vse 
premalo pa so vprašanja o dolžnosti di
jakov pri njihovem  delu.

Na šoli je precejšnja izvenšolska de
javnost, tako da im ajo vsi nekako iz
polnjene želje po aktivnosti v prostem  
času. Športno društvo je letos zaživelo, 
tako da je športna dejavnost sam o pro
blem  za tiste, ki želijo  in na koncu no
čejo sodelovati. Sicer so  tu problemi,

PRIJETNA UTICA V BAZENU
Laže bi mi bilo pisati, če bi kot tujec 

prišel, spraševal in ocenjeval. Tako pa 
se moram ozreti in razm isliti o vsem . 
Svoje živ ljen je pač teže presojam o kot 
tisto, ki ga-neprizadeto opazujemo. Se  
tako nenavadnih stvari se navadimo. 
Tako vsakdanje so, da o njih redko 
ruzmišljamo.

Pred dobrim letom  sm o dobili m o
derno urejeno telovadnico z zim skim  
bazenom. Ta športni objekt je tesno po
vezan z novim  stadionom, v katerega  
sm o vložili precej udarniškega dela, 
vse pa jc v neposredni bližini šole. Bi
lo je za vse lepo doživetje. V eselili smo 
se, da' bo plavanje vključeno v  redni 
pouk telovadbe. Okrog vsega tega se je  
sp letlo  posebno življenje, pravi cere
monial.

»Petdeset m etrov prsno!«
Voda zaškropi in vrsta hrbtov se po

taplja v zelenkaste valove. Voda plju
ska ob robove. Na desni strani vadijo  
dekleta startni skok. Vse poteka v tiši
ni, sam o glasovi naših »višjih sil« se  
slišijo. N a‘o se  potapljamo, vadim o 
c ra w l. . .

Zdi se, kot da se  je ura uskočila. 
Komaj nekaj minut. Zasopihani lezem o  
iz vode in se  zberem o pod mozaikom  
sonca. M islim o na mrzel tuš.

»Zdravo!«

ki stanejo in katerih ne more nobeden 
rešiti čez noč. Vprašanje telovadnice je 
velik  problem mladih na ZlS, saj jo te
lovadnica, ki obstaja, premala, tako da 
se  pozimi mora športna dejavnost ne
kako om ejiti.

Na šoli so tudi foto krožki, nadalje  
se  mladi ukvarjajo s streljanjem , z 
brodarsko sekcijo, vse premalo pa je  
kulturnega izobraževanja, namreč mo
rali bi zaživeti dramski krožki. Opazi 
pa se, da mladi tega ne želijo.

Nekateri dijaki se večkrat predajajo 
sam otarjenju in ž ivijo iz dneva v dan 
tihi in brez pom isleka drvijo svojo pot. 
Ne razum ejo teženj, ki jih hočem o čim  
boljše izpeljati.

V šoli je izvedeno nagrajevanje po 
uspehu, ki nekako jamči za najbolj

realno nagrado vsakega dijaka. Ko s s  
vprašaš, ali je sedaj uspeh boljši, opa
ziš, da ni povsem  zadovoljiv. K je pa so  
vzroki? Vzroki so v  nas samih. Vsi 
sm o še prem alo delavni, potrebno je  
narediti zelo dosti.

Bežno sem orisal delo m ladih na šo
li, delo tistih dijakov, ki bodo km alu  
stopili v proizvodnjo, v sam oupravlja
nje. Stopili bodo na novo pot, ki jih bo 
večkrat spom injala na preživete dneve  
v šoli. Nekateri bodo nadaljevali šola
nje in z vestnim  delom pokazali tisto* 
kar so pridobili v svojem  dijaškem  živ
ljenju.

Predstavil sem  vam železniško indu
strijsko šolo, njeno delo in njene želje.'

FRANC HORVAT

(N ad aljevan je  z 8. strani)

n ogom etu , in  v iš j i ekonom sko k o 
m ercia ln i šo li, k i je  zm agala  v odb oj-

Zlezem o skozi krožna vrata.
»Sam o desni vijak! Vsi pod mrzel 

tuš!«
»Naš« tovariš Kotnik stoji ob strani, 

sm eji se  nam, ko skačem o pod m rzlim i 
curki. Tudi to je  del ceremoniala.

Cez nekaj minut je v avli vse  živo. 
Pom enki napolnijo prostor. Skupina  
deklet se gnete pod sušilcem  za lase.

»Lahko bi jih bilo več,« vzklikne ena 
izm ed njih.

Stopim h »katedru«. To je miza v  
kotu avle, kjer sedita tovarišica profe
sorica Filipančičeva in tovariš profesor 
Kotnik.

»Plavanje je  šport, ki vsestransko  
razvija telo,« je m im ogrede pripomni
la tovarišica F ilipančičeta.

»To daje možnost, da se nauči pla
vati čim večji krog m ladine. Tudi to 
spada k visokem u standardu.« To je  
bilo seveda m nenje moške strani.

Kako pa sm o ml, dijaki, navdušeni, 
se  lahko prepričate s tem. kar je  nekdo 
za mano čisto po naše rekel:

»Arduš, nes je bvo pa lušno.«
Torej: dobili sm o zim ski bazen. No

čem o se  hvaliti, toda priznamo, da sm o  
bili uspešni. Na tabli je pod napisom  
NEPLAVALCI le še  malokdo.

MARJAN PUNGARTNIK

ki, je  pod elil pokale  na brucovskcm  
plesu  JOŽE Č U JE S, sek retar  odbora  
ZS MVZ.

Sob otn i B R U C O V SK I PLES jc  b il 
v  sred išču  pozornosti. V dvoran i C 
je  b ilo  preko 400 štu d en to v  in o sta le  
m lad ine. V v e se le m  vzdušju , k i so  
ga pom agali u stv a riti n ek o lik o  pre
g la sn i B ISE R I, so  se  m ladi zabavali 
in  p lesa li do d ruge ure zjutraj. Za 
strežbo  je  (ob prim ernih  cenah) p o
sk rb elo  go stin sk o  pod jetje  OREL. 
L eto šn ji brucovsk i p les jc  m in il brez  
v ečjih  »pretresov«. Le n ek a j z lo m 
ljen ih  kozarcev jc  bil ves končn i iz-

k u p iček  »hude krvi« , k i je  s ta le n  
sp rem ljev a lec  ta k šn ih  prired itev .

B R U C O V SK I TEDEN je  za k lju č il  
beograjsk i m la d in sk o -štu d en tsk i T E 
A T E R  LEVO, k i je  v  dom u JL A  g o 
sto v a l s  P in ter jcv im  delom  B rez p o 
govora  in  S h ig a lo v o  L beznijo. (P o 
d robn ejše  poročilo  o  tem  g o sto v a n ju  
lahk o  p reberete  n a  k u ltu rn i stran i.) 
Z al si je  ti d v e  od ličn i p red sta v i  
og led a lo  zelo  m alo  ob isk o v a lcev .

In kaj la h k o  rečem o po kratk em  
p regledu  v seh  p rired itev?  B R U C O V 
SK I T EDEN je  že  tra d icio n a ln a  p r i
red itev  v  M ariboru in  ga je  v se k a 
kor potrebno obdržati šc  vnap rej. 
V endar b i m orali v  v e lik o  v e č j i m eri 
v  n jem  so d elo v a ti š tu d en tje  sam i. 
K ulturno um etn išk o  d ruštvo  Š T U 

DEN T im a tri sek c ije , k i b i lahk o  
vsak a zase p r ip rav ile  program . P red  
le t i je  b il ted en  (v n ek o lik o  d ru gačn i 
oblik i) v k lju č e n  v  m ariborsko k u l
turno rev ijo . M ogoče bi lahk o p r i
hod n je  le to  pon ovno razm išlja li d 
tak šn em  so d elovan ju .

N e sm em o pa pozab iti na  n a jv a ž 
n ejše: na tiste , k a ter im  je  B R U C O V 
SK I T E D E N  n am enjen . N o v in ce  na  
šo lah  je  potrebno p r iteg n iti in  jih  
sezn a n iti z v sem i d eja v n o stm i v  š tu 
d en tsk i organ izaciji.
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Na gum ijast i  
blazini do Aten

(Nadaljevanje iz prejšnje številke)
Patras je prva točka našega potovanja, kjer na

ša agencija niti ne poskuša zaslužiti^z izleti. Sicer 
res ni bilo časa npr. za pot do Sparte ali 01ym ple  
oziroma njihovih ostankov, toda v bližini je (po 
prospektu, ne ogledu) nekaj zanim ivih točk. Toda 
obstaja nepisano pravilo, da se tu trguje najceneje  
in da naj im ajo potniki zato proste roke, če hočejo  
ali ne.

Mi smo se razkropili še brez vsake inform acije, 
kar je vredno videti Nihče ni videl vsega, eni to, 
drugi ono, tretji so sam o kupovali in prišli nazaj 
na ladjo le še z nekaj dinarji, brez drahem. Trgov
ski del je zares zelo živahen, to je poleg Aten in 
Soluna največji center Grčije. Levo od pristanišča 
je  utrdba iz 13. stoletja, ki so jo zgradili Franki 
na razvalinah stare Akropole; dogradili pa so jo Be
nečani in Turki. Pod utrdbo pa je rim ski odeon iz
2. stoletja. 'Tega nisem videl, ker sem šel na drugo 
stran, poiskal sem cerkev dom ačinskega svetnika  
Andreja, ki je m učeniško dal ime iksastem u križu.

ATENE PRI 15" C V SENCI
Rečem vam, to je nekaj 'posebnega, kajti, ko 

dokončno ugotovite, da je res zgrajena na skalah  
in iz skal. Oziroma ne zgrajena, bolje bo reči raz
rušena. Kdor pride gor s šolsko predstavo o antični 
akropoli in mu je to pojem lepote v klasičnem  sm i
slu besede, pride torej sem gor med razžarjene 
skale in m ase obiskovalcev, je nekoliko razočaran.

V knjigi je prostor videti večji, tu pa morda tudi 
zatadi delcev, posejanih po vsej površini, skorajda 
majhen. Ce se spomniš, s kakšnim i dim enzijam i so  
m erili takrat, in ko pogledaš čez rob obzidja, vidiš, 
da je to le mogočna zadeva, vredna pozornega ogle
da. Se bolj jasno je to, ko se sprehodiš po ozkih  
ulicah starega mesta, kjer so serije prodajaln vsega 
mogočega in kjer prodajajo m eso na ulici, kar na 
prostem, brez hladilnikov, Cistp drugačno, povsem  
evropsko je novo središče mesta. In ko se od tam 
mim o kraljeve palače, kjer si gledal obred m enjave  
straže v stari noši, vrneš po drugi strani zopet pod 
strm ine utrjene Akropole, ti je njena mogočnost 
še bolj jasna. Se bolj kot to pa te prevzam e pe
klenska vročina sonca, uprtega v skalovje in sedaj 
okoli njega napeljane asfaltnice. Kotel. A m orje je

daleč in umazano. Najlepša in najbolj spoštljiva ter 
najbolj bogata rešitev je arheološki muzej s hlaje
njem  zraka in tako mrzlo vodo, da je veselje.

In ko sm o m islili, da sm o nam enjeni spet 
DOMOV

v m alce manj vroče podnebje. Fa ni bilo še nič, 
kajti v motorju se  je  nekaj pokvarilo in ladja se  

*je preselila med negibne bolnike. Dva dni sm o se  
prem etavali sem  in tja po pirejskem  pristanišču. 
Mi pa sm o lahko še  dva dni posvetili atenskim  le
potam, dva dni, ko je  prav tam bila največja vro
čina v Evropi.

Cez dva dni sm o zvečer le odpluli. Zbudili sm o se 
v dežju, kosili smo na prvih visokih valovih, večer
jali pa v  glavnem  nič, tudi zajtrkovali bolj malo, 
namreč m orje se je um irilo, šele  m alo pred Du
brovnikom.

Zaradi ladjine okvare sm o izpustili Iteo, od ko
der gre najbližja pot do delfskega preročišča, opu
stili sm o ponovni obisk Krfa ter častno (!) vožnjo  
ob Albaniji in našo obalo. H iteli sm o v ravni diago
nali od konca korintskega preliva do Dubrovnika, 
od tod pa naravnost v Reko. In kmalu konec, vlak, 
avtobus, vsak v drugo smer in po drugem opravku, 
ne več skupaj. mm

V SPO M IN
M A R T I N A  
P R A Š N I C K E G A

(U vala  in oprosti, Prešeren)

\
Zdaj te že zakona  oeže prisega  
o postelji topli,  pr ija telj  Martin.
V ince  sladko  se o kozarcih  rtarn smeja.
Saj. p ijemo, stari, na too j zda j spomin.

Zbrani prijatelj i  o spom in  ga pijem o  
tvo j ih  veselih in žalostnih dni.
Zraven  si take  Z d ra v l j ic e  pojemo,  
da ni nesrečen, ki ga za kon  teži.

Bistra pran glnon bila ti je vedra,  
kri t ičn i  duh  je poleg bil dan;  
boljga srca ni imela Katedra.
E j, zda j pa k ru h  služiš za d va  že o T A M .

K ra tko  sijale so zvezde  prijazne,  
š tu d en tsk a  so leta že davno  odšla;  
ob postelji eni bde kn jige  so razne, 
ob postelji eni, k jer  spita  zda j  dva.

D eklica  te je  za m dža objela, 
k i od l jubezn i do nje si bil vnet,  
treščla o sam stvo  deoištva  je strela, 
sam sk i  o o b u p u  zapustil  si svet.

Videl h inavce  si, videl filistre, 
ki poln jih  s lovenski je  svet, 
nan je  si kaza l  v u v o d n ik ih  jeznih,  
za to  si skora j šel v  za kon  — preklet.

V idel povsod  si, k a k  iščejo driarje, 
k a k  se le vk la n ja jo  z la tm u  bogu.
K je  bra to ljub jn  si videl oltarje?
L ju d je  se ne m en ja jo  — >/avala bogu t.

V  sam oti A d a m  ni mpgel ž iveli  
in dal m u  je bog Evo s prsti.
T eb i  zda j samerr\ ni treba več kleli.
V  h u d ih  te časih vsaj ženka  teši.

Zbrani pr i  ja t i  ji še upamo, glej,
da v  časih težavn ih  še naš boš naprej.
Se Katedra čaka  na take  može, 
še pridi,  še pridi  — Filistrom gorjel

P retežek  č loveku  ni za kon sk i  jarem,  
če se s pri jati ji  pri v incu dobi.
Bom o ugnali  še ženske  stražarje.
Zato n a j  strečno Martin naš ž iv il

(T . P.)

N a g ra d n i
Smo v vese lem  času brucovan j.  D a  tudi 

naše u redništvo  ne bi sta lo  tem »osred
njim« dogodkom  na naših šolah ob strani,  
sm o se odločil i ,  da razpišem o nagradni n a 
tečaj. Želimo pa, da bi pri reševanju  lah
ko sod elova li  tudi zeleni bruci,  zato smo  
se od ločil i  za kar n a j laž jo  uganko.

O b ja v l ja m o  znano fotografijo .  Vaša na
loga je ,  da uganete , kaj  j e  na posnetku.  
P om islite  m alo  na bru covan je ,  na »težke  
naloge«, ki vas ča k a jo  ob tem d o g o d k u . . .

D a  pa vse le  ne bo tako enostavno, po
sk u ša j te  uganiti tudi, kdo  je  naredil po
snetek . Zaupam o vam le-to, da j e  avtor  
posuetka Mariborčan in da j e  že ob ja v lja l  
v Katedri.

D o v o lj  je ,  če uganete ,  kaj j e  na p osnet
ku. Če boste  izžrebani in če bo na vašem  
l is tku  tudi odgovor na drugo vprašanje ,  
boste  dobili d vo jn o  nagrado.

P ode li l i  bom o 5 nagrad na petih bruco
vanj ih. T orej na vsakem  b ru covan ju  eno  
nagrado.

O d govore  p ošlj ite  na naslov: U redništvo  
Katedre, S loven sk a  5, Maribor.

K rešitvi ob vezn o  prip iš ite  šolo, ki jo  
o b isk u jete ,  ali pa k aterega  b ru covan ja  se  
nam eravate  udeležiti.  R ešitev  p ošlj ite  n a j 
k a sn e je  dva dni pred b ru covan jem  vaše  
šole.

V P R A Š A N JA :
1. KAJ JE N A PO SNE T K U ?
2. K D O  JE A V T O R  P O SN E T K A ?

N A G R A D E :

O D  1. -  5. PET PRIM ERNIH N A G R A D .

(Nagrade bo prispevalo  znano p o d je t je  
za p ro izvod n jo  vin — ne Vino Maribor.)
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Svinjski zrezek
(M ONOLOG)

»Halo, natakar , . ,  Aha, tukaj ste. Pa 
vi ste res natakar? . . .  No, prav, kaj pa 
im ate? . . .  Ne. ne, kar naštevajte . . .  
Hvala, z jedilnim  listom  si pa res ne 
morem nič pomagati. Sem namreč moč
no kratkoviden, očala pa sem  pozabil 
d o m a . . .  No, torej, kaj im ate? . . .  Stoj
te! Prinesite mi svinjski zrezek; tistega  
m ajhnega za tisoč dinarjev. , , .  Kako? 
. . .  Pravite, da im ate samo velike po 
tej ceni. Me prav nič ne briga, zahte
vam m ajhnega za tisoč dinarjev. . . .  
To ni moja stvar. Torej, bo ali ne? . . .  
No, končno je  razumel. Ti mladi nata
karji so prav nemogoči. . . .  Natakar! 
•••.N a ta k a r! . . .  Prinesite mi najprej 
košarico kruha , .  . Stavim , da ga bom 
čakal najmanj pet minut. Poslušajte, 
vi tam pri sosednji m izi. Kako dolgo 
pa že čakate? . . .  Eno uro in pol? No, 
saj to pa ni tako dolgo. . . .  Kaj ste  že 
nazaj? To m e pa preseneča. Pa samo

kruh ste prinesli. Zrezek sem  naročil 
za letos. Ne bi rad, da bi mi ga servi
rali še le  drugo leto. . . .  Kaj je pa zdaj 
to? Ne maram nikakršnih papirčkov in 
posebnih krožnikov. Naročil sem zre
zek, ne pa to dekoracijo. Kaj ste pa vi 
naročili? . . .  Narezek. Svinjskega? . . .  
Ah, seveda, običajnega. S sirom, ali 
brez? . . .  Kaj? Jaz, da sem radoveden. 
No veste kaj, malo bontona vam ne bo 
škodilo. . . .  Halo, zrezek že prihaja. 
Mmm, kakšne vonjave! Kaj je pa spet 
to? . . ,  Poslušajte natakar, naročil sem  
sam o zrezek, ne pa nekakšnega peter
šilja  in om ake . . .  Kakšen nož p a 'je  
to? Saj je  popolnoma top . <. Ali ima 
kdo nož pri sebi? . . .  Pravite, da bo to 
boljše? . . .  Hm, prav tak je kot prvi.
Ali im a kdo nož pri s e b i? ..........................
Halo, plačilni! . . .  No, hvala bogu, da
ste prišli. Pa ste res p la č iln i? .............. «

M. PETELIN

LE CEM U BER A Č IŠ?
U K IN IL I SO  MI ŠT IP E N D IJO  IN  N IM A M  D E N A R JA  ZA B E N C IN !

AFORIZM I
T lID I G R D E  STVARI LA H K O  G L E D A M O  Z LEPIMI OČM I.
PR IN C IPI SO  KVEČJEMU SE ZA REKLAMO.
VELIKE RIBE NE MOREŠ DATI V AKVARIJ
V O G LED A LU  G L E D A JO  L JU D JE  TISTO, KAR NAJ BI BILI.
N ORCI IM AJO VELIKO P R E D N O S T  PR ED  OSTALIMI V TEM, DA 

N E K LA T IJO  NEUMNOSTI.
NEKATERIM JE  ŽIVLJENJE SLADEK SEN. IZ K A TEREG A  JIH  

ZBUDI SMRT, DRUGIM Z O PE T  NEMIRNA N O C  IN J IH  SMRT 
USPAVA.

CILJ JE  TAM. KJER SE DIRKA  ZAKLJUČI, IN VENDAR. K A K O  
BI ME L JU D JE  PO G L E D A LI,  C E  BI REKEL, DA MI JE  SMRT ŽIV
L JEN JSK I CILJ.

R OJSTVO NI N IC  D RU G EG A  K O T  SMRTNA O BSO DBA , ŽIVLJE
N JE  PA O BSO JE N Č E V A  PO SLE D N JA  Z€LJA.

C E L O  ŽIVLJENJE SE UČIMO IN VENDAR JE  SMRT IZPIT, NA 
K ATEREM  VSI PADEMO.

N EK D O  J E  ZAPISAL: »ČLOVEKOVA FANTAZM A JE  V O D N JA K  
BREZ DNA.« PRI TEM PA  NI POMISLIL, DA SE IŽ T A K E G A  V O D 
N JAK A  SPLO H  NE DA ZAJEMATI.
_ KADAR SE PR EPIR A T A  RAZUM IN SRCE, ZMAGA N A V A D N O  
RAZUM, KI JE  BREZ SRCA.

S R EČ O  LOVIM O ZA SPOLZEK REP, N ESR E Č O  PA ZA O D P R T  
ViOBEC.

ZLATO VSE ZLA TO ’ KAR SE SV ETI’ NE SVET1 SE VSE- KAR J E

M ED SEBOJ SE RAZLIK UJEM O  PQ  VSEBINI D E N A R N IC .  
O STA LE RAZLIKE S O  NEVAŽNE.

D R U Ž B E N E  V E D E

H V A L A  OCE, ZE TRI LETA SEM  A B S T IN E N T ! »

Zlato govn o
Osli so se udeležili velikega oslov- mo da je ta osel zadaj izločal prave 

skega zborovanja, kjer je  oslovski vo- zlatnike. Osli so bili pač osli in so 
d ile lj govoril oslovske besede. Za vsa- kupčke odnesli domov, ker so m enili, 
kim stavkom , pa tudi sredi njega (ker da nosijo suho zlato. Pozlata pa je  
se mu je oslovskj jezik mnogokrat za- kmalu odpadla in osli so se  čudili: 
taknil), so voditelju Iz oslovskih ust pa- »Čudno, to zlato pa smrdi kakor gov- 
dali kupčki pozlačenega govna. Čeprav no.«
sodobni osli ne znajo več delati čude- MORALA: Samo osli ne vedo, da  
žev, Je bil oslovski voditelj v tem po- govno ostane govno, četudi Je pozlače- 
doben čudežnem u oslu iz pravljice, sa- no. Peter Baloh

р£1д Z""

. i r  wlkJ (

STO LČ EK , K I N I PO D V R ŽEN  
R O T A C IJI! T O V A R IŠIC E  IN  TO V A R IŠI!«
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P ete r  Baloh:

Di» se je  avlor, ki ga danes predstavljam o, v 
resnici rodil, dokazuje njegov prispevek. Za fi
listre še  naslednji podatek: star je  dvajset let. 
2e tretje leto hodi na ljubljansko filozofsko fa
kulteto po frekvenlacijska potrdilu, ki dokazu
jejo, da je  študent svetovne književnosti. Objav
ljati je  začel pri »Katedri« I. 19(13 in bog ne daj, 
da bi tu tudi končal. Pesm i, aforizm e, humore
ske. satire in članke Je objavljal v »Katedri«, 
-M ladih potih«. »Tribuni«, -Študentskem  listu« 
in (proti svoji volji) v Vjesnikovent »Izboru«.

Rojstvo
novega
občana

Deklica mi je povedala veselo  novico: zdravnik  
ji je namreč potrdil najino domnevo, da je noseča. 
Ta vest nama ni povzročila bolečega razm išljanja in 
niti pom islila nisva na odpravo plodu, kakor so v  
prejšnjih časih ob podobnih novicah ravnali štu
dentje in podobni ljudje brez denarja in stanovanja. 
Poljubil sem  jo in sem  ji zašepetal nekaj svečanih  
besed, ki so v navadi, kadar moški zve, da bo po
stal oče.

Z zdravniškim  potrdilom v roki sva so odpravila 
na urad za pomoč mladim zakoncem. Ko sva mu 
izročila potrdilo, nama je  prodnik na oddelku za 
Študente čestital. Rahlo je zardel, ko se je opravi
čil:

»Dragu moja, vedeli morata, da pomagamo m no
gim parom, zato vajine zadeve danes še ne bomo 
rešili. Zagotavl jam pa vama, da bo čez dva dni vse 
v redu. Danes je ponedeljek, torej v sredo lahko 
pričakujeta naš odgovor. Prosim še za partnerjev  
naslov,«

V sredo mi je pismonoša prinesel vabilo, naj se 
'popoldne ob štirih z bodočo ženo zglasiva na uradu.

Načelnik oddelka za študente naju je povabil, 
naj sedeva, postregel nama je s pecivom  in z brez
alkoholnim i pijačami, meni pa je ponudil cigarete. 
Opazil je. da ludi Nataša želi kadili. Pom ežiknil ji 
je in ji rekel:

»Morda ludi vi kadile, toda povem  vam, da se 
morajo bodoče m atere odreči nikotinu, če hočejo 
im eti zdrave in krepke otroke,- ~

Nato se je zresnil.
»Otroka moja, zdaj pa šalo na stran. Najprej me 

zanima, ali se nameravata poročiti?«
Oba hkrati sva odgovorila: »Da.«
»V redu. Kolikor vem, še  nimata stanovanja. Naš 

urad je za vaju pripravil tri stanovanja, izmed ka
terih lahko seveda izbereta sam o eno. Vsa tri so  
enosobna, s kopalnico in z drugimi pritiklinam i, ki 
jih mora imeti vsako sodobno stanovanje.«

Nataši so oči kar zažarele.
»Čudovito!« je rekla.
Načelnik jo je pogledal, kot pogleda oče naj

ljubšo hčer, in je nadaljeval:
»Cez pol leta bodo na razpolago že dvosobna sta

novanja. Želita počakati?«
»Ne.«
»Torej v redu. Prvo stanovanje je v Mostah, kjer 

ima bodoča mamica večino predavanj. Drugo je  na 
Viču, v bližini partnerjeve fakultete. T relje pa je  
v centru mesta. Katero bosta izbrala?«

»V centru,« je rekla Nataša in jaz sem  se seveda  
strinjal.

»V proznem stanovanju se  ne da žive'ti. Pozabil 
sem vama povedati, da je stanovanje oprem ljeno.«  

Midva sva se sam o sm ehljala.
»Za vso opremo vama družba daje dolgoročno 

posojilo, ki ga bosta začela odplačevati, ko bosta 
oba v službi.«

»Le glejta, da bo to čim prej,« se je pošalil na
čelnik.

K ljub načelnikovi prijaznosti in ugodnim pogo
jem  me je  skrbelo, kako bo z najemnino.

»Bodita brez skrbi. V času porajanja novega ob
čana in še  do prvega leta njegove starosti bosta 
plačevala en novi dinar najem nine. K asneje bo p e-  
koliko teže, toda dokler še ne bosta v službi, bo 
najem nina polovična.

»Težko bo šlo,« je rekla Nataša.
Načelnik je bil Istih misli.
»Da. težko Toda saj lahko prosita za znižanje  

najem nine, Če vama bo delala težave v družinskem  
proračunu.«

Molče sem božal Natašine prste. Načelnik je  
vstal izza mize, pokašljujoč stopil k oknu, kjer je  
stal nekaj trenutkov, in ko se je obrnil k nama, 
sem  videl, da ima solze v očeh.

S  tresočim se glasom  naju je  vprašal:
»In kdaj se nameravata poročili otroka moja?« 
»Cimprej bi se rada poročila. Ce je  mogoče, že 

ta leden.«
Načelnik je  razširil roke, kot da naju želi objeti. 
»Spveda je mogoče.«
Obotavljajoč se  sem  rekel:
»Samo, kako bo z dokumenti?«
Načelnik je  odmahnil z roko.
»To je naša skrb.«
»Imata poročni obleki?«
Z Natašo sva se  spogledala:
»Se ne.«
»Samo trenutek!« je  dejal načelnik.
Odprl je predal v svoji pisalni mizi, poiskal je 

neko listino in jo je izpolnil.
»Tukaj imata naročilnico za našega krojača.« 
Zanim alo naju je, koliko bosta stali poročni 

obleki.
»Za poročne obleke veljajo isti pogoji kot za sta

novanjsko opremo: dolgoročno posojilo.«
Načelnik je  odprl beležnico in je našteval: 
»Stanovanje: že, oprema: že, obleke: že.«
Zaprl jo je in se  je ozrl k nama:
»Se bosta cerkveno poročila?«
»Ne, oba sva ateista.«
Zasmejal se je in je razširil roke.
»V redu. bo še manj stroškov,« i 1
Prekrižal je roke in se je zazrl v naju.
»K je pa bo ohcet?«
Nataša je skoraj planila s stolu:
»Pri nas doma.«
»A. tega pa nista pam etno uredila.« naju je po

dražil načelnik.
Začudila sva se:
»Zakaj ne?«
»Zalo ne. norčka, ker bi še z devetim i pari lahko  

poceni jedla in pila v Bohinju, kjer bo skupinska  
svatba, ki jo prireja naš urad.«

Zdelo se mi ji', da se mu moram opravičiti. Ne 
bi ga rad užalil.

»Pa saj vas vendar nočeva obiatl do kosti.«
»To ni obiranje, mladi mo/. Naša družba rada 

daje. ker ve, zakaj daje.«
S skrivnostnim  izrazom m  obrazu je potegnil 

šop ključev i/  hlačnega žepa.
»V imenu urada za pomoč mladim zakoncem in 

v im enu naše družbe vama predajam ključe vajine
ga stanovanja in vama na novi življenjski poti želim  
sreče in mnogo otrok.«

Medtem ko je  govoril, sva vstala, in ko nama ju 
izročal ključe, se mi je  zdelo, da prejem ava odli
kovanje.

Krepko sem  mu stisn il obe roki In sem  se mu 
zahvalil. Objel naju je  okrog ramen in naju jo 
sprem ljal do vrat. Mea vrati nama je dejal: »Kadar 
bosta kaj potrebovala, se  oglasita pri nas. Vrata na
šega urada so vama vedno odprta.«

Na hodniku sem  Natašo dvignil in sem  jo tri
krat zavrtel, čeprav ne morem ravno reči, da ima 
postavo za manekenko.

Objeta sva stopila na ulico. Po nekaj korakih sva  
zaslišala, da nekdo teče za nama. B il je  načelnik. 
Sunkovito je dihal in si je  pritiskal roko na srce.

»Oprostita, da vaju motim, toda prej sem  vaju  
pozabil vprašati, ali imata štipendijo.

Začudeno sem  ga pogledal.
»Seveda jo imava. Kateri študent pri nas pa je

nima?«
Načelnik se je udaril po čelu.
»Uh, oprostita. Raztresen sem . Te preklem ane 

stopnice. — Hotel sem vaju nam reč vprašati, koliko  
je  imata.«

»Nataša ima petindvajset, jaz prav tako.«
Načelnik se  je razburil in m alo je  manjkalo, da 

ni začel kričati.
»Petindvajset za dva mlada človeka, ki bosta 

povrh vsega še  starša. Sramota! Prošnja, razumeta, 
prošnja! Vsaj za deset tisoč jo vama morajo zvi
šati.«

V petek sva dobila dokum ente in obleki, v sobo
to pa sva se poročila. Čestitk ni bilo mnogo. Naj
bolj sva se  razveselila čestitke z urada, v kateri je  
m ed drugim ludi pisalo: »Poročno potovanje je en
kratni dogodek v življenju vsakega zakonca. Biti 
mora prijetno, zanim ivo in poceni. K prijetnemu  
potovanju največ pripomore dobra volja obeh za
koncev, toda k zanim ivem u in poceni potovanju lah
ko mnogo prispeva urad za pomoč mladim zakoncem, 
ki tudi vama,- spoštovana mladoporočenca, ponuja 
svoje usluge. Za poročno potovanje, ki ga prireja 
naš urad, veljajo  enaki pogoji kot za stanovanjsko  
opremo in za poročna oblačila, t. j. dolgoročno po
sojilo.«

Pri branju tega stavka me je žena prekinila:
»Ce sprejm eva še to, bova dolgove odplačevala 

vse življenje.«
»Morda pa ni tako hudo. Poglejva, kaj piše na

prej.«
V ponudbi je  še pisalo: »Z odplačevanjem  poso

jila začneta zakonca šele. ko sta že odplačala vse  
dolgo,ve našemu uradu, t. j. dolg za stanovanjsko  
opremo in dolg za poročna oblačila. Spoštovana  
mladoporočenca, v prilogi so naštete vse možnosti 
za poročna polovanja, ki jih prireja naš urad. V 
primeru, da se bosla odločila za katero od naštetih  
m ožnosti, nam, prosimo, sporočita«

Odločila sva se za Dubrovnik. Vreme je bilo ču
dovito. Kopala sva se v mirnem, majhnem zalivu, 
ki ga obdajajo strm e skalnate stene. Ob večerih sv a 
se sprehajala po obzidju, ponoči pa sva se izgub
ljala med množico sprehajalcev na Stradunu. V m a
lih. na pol razsvetljenih točilnicah sva pila rdeče 
vino in prigrizovala pražene sardele. Septem brsko  
sonce naju je ožgalo, tako da sva se domov vrnila 
lepo zagorela.

Medtem je ženi trebuh vidno rasel.
Bo šestem  m esecu nosečnosti je Natašo na domu 

trikrat tedensko obiskovala m edicinska sestra s po
rodniškega oddelka. Svetovala ji je, kako naj varuje 
svoje zdravje in zdravje najinega bodočega otroka.

V’ osm em  m esecu sva spet dobila dopis z urada. 
Ustrašila sva se že, da naju morda terjajo zaradi 
posojila. Vendar ni bilo nič takega. Dopisu so pri
ložili tri nakaznice: eno za otroški voziček, drugo 
za plenice in podobno opremo, tretjo pa za nakup 
garniture za otroka do enega leta starosti. Dopisu je 
načelnik oddelka za študente lastnoročno pripisal: 
»Draga, sprejm ite le nakaznice kol darilo naše druž
bo. ki ga ta poklanja bodočemu občanu.«

Do Natašinega poroda so najinega bodočega otro
ka pričakovali že vsi predmeti, ki jih potrebuje do
jenček 2eno so odpeljali v materinski dom. kjer 
je pričakovala veseli dogodek, Sam pa sem  medtem  
po nasvetu socialne delavke s pomočjo lašče urejal 
stanovanje, ki je moralo bili takšno, da se bosla 
mati in otrok v njem dobro počutila. Na predava
nja nisem več hodil. Večino dneva sem prebil ob 
telefonu in čakal, kdaj mi bodo iz porodnišnice spo
ročili, da je Nataša že rodila.

Zgodnjega aprilskega jutra so mi iz porodnišnice  
sporočili, da sem dobil sina. Cez dve uri mi je poslal 
brzojavno čestitko urad za pomoč mladim zakoncem.

Naslednjega dne sem v »Delu« prebral naslednji 
oglas, v velikosti osmrtnic, kakršne so nekoč objav
ljali. kadar je umrl zelo ugleden občan: »V sem 'ob
čanom naše dom ovine sporočamo veselo novico, da 
se Je NATAŠI PIRNAT in ANDREJU TAVČARJU  
rodil sin RADOŽIV. Veselim o se! -  Urad za pomoč 
mladim zakoncem.«

Poleg lega je bilo objavljenih še petnajst podob
nih oglasov.

Ko sem oglas pokazal tašči, je  rekla:
»Ce bi za moje otroke tako skrbeli že p re d  roj

stvom . bi gotovo rodila sam e velikane.«
»Pika, narekovaj zgoraj«
Rokopis sem spravil e predal, za boljše čase. 

Morda ga bo objavil moj pravnuk — kot reportažo 
iz sodobnega življenja.

л


